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آغاز به کار شرکت »ابرآمد« در بهمن ماه، نه فقط تولد یک شرکت جدید در صنعت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ایران که نشانه بلوغ این صنعت است. به این موضوع می توان از سه منظر نگریست.

اول: در صنایع و رشــته های مختلف ایرانی مرسوم است که هر شرکت، زمانی که به سرویسی نیاز پیدا 
می کند، در اولین گاه، خود به فکر ایجاد زیرســاخت های آن می افتد. شرکت های تودرتو با توانایی های 
اندک و بازدهی پایین، نتیجه این نوع نگرش هستند؛ اما این بار، اتفاقی نو رخ داده است. شرکت همکاران 
سیســتم که یکی از شرکت های برتر در حوزه ســرویس های تحت وب ERP است، برای ارائه خدمات 
خود بر بســتر ابر، تصمیم گرفته است بدون ورود به حوزه زیرساخت، تنها بر بخشی از کار که تخصص 
آن را دارد متمرکز شــود و بخش های دیگر را به شرکت رمیس بسپارد که سال هاست در حوزه تأمین 

زیرساخت ها، فعالیت می کند.
دوم: همکاری مشترک میان شرکت های مختلف در صنایع، موضوعی است که کمتر به آن پرداخته شده. 
در صنعت ICT با شرکت هایی روبرو هستیم که یا رقیب هســتند یا خریدار و فروشنده. در این زمینه 
کمتر شرکت هایی هستند که به سمت همکاری و تأسیس شرکتی مشترک بروند. از این نظر نیز تأسیس 
شرکت »ابرآمد« با سهامداری رمیس و همکاران سیستم، اتفاقی نو و مبارک است. رخدادی که می تواند 

به الگویی برای این صنعت تبدیل شود.
سوم: شاید دیتاسنترهای موجود در ایران، با استانداردهای جهانی فاصله داشته باشند؛ اما به هر صورت، 
در شــرایط فعلی می توانند نیازهای بازار را پاسخ دهند؛ اما نکته ای که در این زمینه مغفول مانده، ارائه 
سرویس بر بستر این دیتاسنترها است. به بیان دیگر آنچه اکنون در ایران به وفور وجود دارد زیرساخت 
اســت؛ اما بازار خدمات ICT در ایران کم کم به سمتی می رود که نیاز خدمات بر بستر این زیرساخت ها 
در آن احساس می شود. در حقیقت آنچه امروز داریم، زیرساخت است و آنچه به آن نیاز داریم، سرویس 
اســت. »ابرآمد« با هدف ارائه سرویس در این صنعت آغاز به کار کرده است و امید می رود بتواند آغازگر 

تحولی در این صنعت باشد.
اگر از این زوایا به تأسیس »ابرآمد« نگریسته شود، می توان آن را سرآغاز راهی نو در صنعت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات ایران و نشانه ای بر بلوغ این صنعت دانست.
احسان پورمند

»ابرآمد« نشانه بلوغ صنعت
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رمیسی ها یک پنج شنبه خود را در »سرپوش تنگه« گذراندند.
همکاران رمیســی به همراه خانواده هایشان در ســفر یک روزه »سرپوش 
تنگه« نقش شــیرینی از خاطره را به یادگار گذاشــتند. مشــتاقانِ دیدار 
طبیعت که از دو هفته قبل خود را آماده این ســفر کرده بودند، ساعت 5 

صبح مقابل شرکت حاضر شده و راهی جاده چالوس شدند.
صرف ناشتانه در آن هوای خنک گچسر و رسیدن به مقصد، 5 ساعتی به 
طول انجامید؛ اما این تازه ابتدای راه بود. یک ساعت و اندی جنگل پیمایی 
سبک و رسیدن به تنگه و پس از آن رسیدن به آبشار، مهم ترین بخش این 
سفر دوستانه بود. دورهمی ها و تهیه ناهار نیز بخش دیگری بود که پیش 
از قدم گذاشتن در راه برگشت انجام شد و در نهایت ساعات پایانی سفر و 

گذر از تونل کندوان، کامل کننده این سفر بود.

یک روز در سرپوش تنگه

امسال ســالگرد تاســیس رمیس، متفاوت تر از 
سال های گذشته برگزار شد.

مهرماه گذشــته در هجدهمیــن تولد رمیس، 
همکاران رمیســی گــرد هم آمدنــد تا در یک 
دورهمــی دوســتانه از جنــس یــک صبحانه 
خوشحالانه ساعاتی را در کنار هم سپری نموده 

و این روز را به اتفاق جشن بگیرند.
این تولد کــه در حیاط دفتر مرکزی برپا شــد 
تنها به خوردن صبحانه و جشــن تولد محدود 
نشــد چرا که بــا برنامه ریزی همــکاران واحد 
منابع انسانی، بازی ماروپله با محوریت توجه بر 

ارزش های سازمانی رمیس که تا پیش از این در 
ابعاد کوچک در اختیار همکاران قرار گرفته بود، 
در ابعاد بزرگ و در قالب یک مسابقه انسانی که 

بازیکنان آن خود رمیسی ها بودند، برگزار شد.
این مســابقه که سراسر شــور و هیجان بود با 
انتخاب بازیکنان از طریق قرعه کشــی به چهار 
تیم دو نفره آغاز و به مدت نیم ســاعت به طول 
انجامید. در این بازی گاهی شــانس با بازیکنان 
یار بود و از پله ها صعــود می کردند و گاهی نیز 
شــانس با آنها یار نبود و با نیش مارها به عقب 
باز می گشتند تا اینکه در نهایت با برُد یک تیم 

به پایان رسید.
برُیدن کیک تولد ۱۸ ســالگی رمیس توســط 
قدیمی ترهــایِ رمیســی که در ایــن دورهمی 
حضور داشــتند به عنوان حُســن ختــام این 
دورهمی انجام شــد. قدیمی هایی که تقریبا از 
ســال های اولیه تاســیس رمیس حضور داشته 
و در روزهای خوشــی و ناخوشی در کنار سایر 
همــکاران برای پیشــرفت خــود و رمیس گام 

برداشته اند.
بالتبع جای بســیاری دیگر از همکاران رمیس 
در این دورهمی خالی بــود اما چیزی که در ما 
رمیسی ها همیشه زبان زد بوده و هست، آن جو 
صمیمی و همراهی رمیسی هاست که شرکت را 

برای ادامه راه امیدوار و مشتاق تر می کند.

جشن ۱۸ سال با هم بودن

| رویداد
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صعود ۲۳ پله ای رمیس 

در میــان رویدادهای تعریف شــده، هر ســاله 
دومین دوشــنبه از ماه ژانویه، »روز تمیزکردن 
میزکار« نام گرفته اســت. برخی از ســازمان ها 
در این روز ســاعاتی را به تمیــز کردن فضای 
کاری و میزکار خود و سازماندهی آن اختصاص 
می دهند. باور آنها این اســت که داشــتن یک 
فضای کاری تمیز و سازمان یافته باعث افزایش 

بهره وری و کاهش استرس می شود.
امســال برای اولین بار ما رمیســی ها همزمان 
و همراه با آنهــا، این رویداد مهــم و جذاب را 
برگزار کردیم. با ایــن کار علاوه بر ایجاد نظم و 
سازماندهی و زودن غبار از میزهای کاری خود، 
یک روز پرنشاط را نیز در رمیس تجربه کردیم.

این رویداد همزمــان در دفتر مرکزی و در برخی 
از سایت های مشــتری که همکاران مان در آنها 
حضور دارند با مشــارکت فعال رمیسی ها برگزار 

شد. رمیســی ها علاوه بر نظافت میزهای کاری 
خود، برخی از اشیا و کتاب هایی که به آنها نیازی 
نداشــتند را به ما تحویل دادند تــا بدین طریق 
فضای کاری خود را از اشــیایی که مورد استفاده 
نبودند، خلوت کنند. لیست کتاب های جمع آوری 
شــده نیز به همه همکاران رمیسی اعلام شد تا 
این کتاب ها در اختیار کسانی که به هر یک از آن 
عناوین علاقه مند بودند، قرار بگیرد. سایر اقداماتی 

که در این روز توسط همکارانمان انجام شد:
  تمیز کردن میزکار شخصی خود و چیدمان 

دوباره آن
  ســاماندهی فایل های ذخیره شــده بر روی 

سیستم ها و لپ تاپ های شخصی
  مجزا کــردن اطلاعــات شــخصی خود از 

اطلاعات مربوط به کار
  بایگانی اسناد مهم 

  سازماندهی فایل ها و کارتابل ها در قفسات و 
کمدهای شرکت

  ســاماندهی کابل های مربوط به سیستم ها، 
چاپگرها، تلفن ها و...

  دور ریختن و از بین بردن اطلاعات، مدارک 
و اسنادی که مورد استفاده نبودند

علاوه بــر اقدامات انجام شــده، یک مســابقه 
عکاســی با موضوع میزکاریِ تمیــزِ من نیز با 
داوری اســتاد بابک برزویه تدارک دیده شــد 
که پــس از داوری نیز به چنــد عکس برگزیده 

جوایزی اهدا خواهد شد.

رویداد تمیز کردن میزکار

رویداد|

شرکت رمیس در بیســت و دومین رتبه بندی شرکت های ایرانی )IMI-100( در گروه ۱۰۰ شرکت سوم 
برتر از منظر شاخص »رشد سریع« جزو 5 شرکت برتر قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی رمیس، ســازمان مدیریت صنعتی هرســاله شرکت های ایرانی را براساس 
شاخص هایی چون »بیشــترین فروش«، »بیشترین ســودآوری«، »بالاترین ارزش بازار«، 
»بالاترین اشــتغال زایی«، »بیشــترین دارایی« و »بالاترین بهره وری کل عوامل« 
ارزیابی و معرفی می کند. شــرکت رمیس در رتبه بندی امســال در بین 
5۰۰ شرکت برتر، رتبه ۲۴۴ را کسب کرد که در مقایسه با سال 
گذشته )۹۷( رتبه این شرکت ۲3 پله صعود داشته است. 
شــرکت رمیس در رتبه بندی IMI-100 سال 
گذشــته در جایگاه ۲6۷ قرار داشت.

1398

1396

1397

1395

244

267

279

313
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| رویداد

»دیدارهــای دوســتانه مدیریت بــا همکاران 
واحــد...« نام یکی از پروژه های شــرکت رمیس 
است که از آذرماه سال ۱3۹6 توسط واحد منابع 
انســانی شــرکت رمیس طراحی و اجرائی شده 
است. دیدارهای دوســتانه از دل پروژه دیگری 
به نام »طرح ســنجش نگرش همکاران« متولد 
شده است. وقتی برای اولین بار در سال ۹6 طرح 
سنجش نگرش همکاران براساس مدل استاندارد 
»هی گروپ« را در شرکت برگزار کردیم، از نتایج 

به دست آمده مشخص شــد که یکی از 
مولفه هــای مربوط به بعُــد تعلق و تعهد 
کارکنان، به نام »جهت گیری روشــن و 
نویدبخش« از نظر همکاران شفاف نبوده 
و آنها از مسیر حرکت شرکت رو به آینده 
اطلاعی ندارند. برای مــا این بدان معنی 
بــود که ما در رابطه بــا جهت گیری های 
شرکت در زمینه کســب وکار، اطلاعاتی 
در اختیــار همکارانمان قــرار نداده ایم و 
چشم اندازهای آینده سازمان را برای آنها 

روشن نکرده ایم.
بنابرایــن تصمیم گرفتیــم پروژه هایی را 
تعریــف و طراحی کنیم کــه این فرصت 
را برای همکاران فراهــم کند تا بتوانند با 
مدیریت ارشد شــرکت از نزدیک دیداری 
داشته باشــند و گفت وگوهایی درباره این 
موضوعــات در این دیدارها فراهم شــود؛ 
پروژه هایی مانند صبحانه های خوشحالانه 
رمیسی )ناشتانه ها(، دیدارهای دوستانه و...

دیدارهای دوســتانه که در فضایی کاملًا 
صمیمی و غیررسمی در محل کار برگزار 
می شــود و حضور هر یک از همکاران در 

آن داوطلبانه است نیز مانند سایر اقدام های انجام 
شده با هدف یا اهداف خاصی طراحی شده اند که 
برخی از مهم ترین آنها، فرصت دیدار و گفت وگو 
میان مدیریت ارشد و همکاران رمیسی، آگاهی 
یافتن همکاران از اهداف و برنامه های شــرکت، 
اطلاع از نظرات ایشــان و ایجــاد و تقویت حس 

خوب در همکاران است.
مهم تریــن اقداماتی که در ایــن دیدارها صورت 

می گیرد، به شرح زیر است:
اعــام جهت گیری: یکــی از اقدامات مهمی 
که در ایــن دیدارها صــورت می گیــرد، اعلام 
جهت گیری های شــرکت در زمینه کسب وکار و 
چشم اندازهای کوتاه مدت و بلندمدت شرکت در 

آینده است.
اطاع رسانی: قبل از هــر دیدار به این موضوع 
بایســتی توجه شــود که آیا مطلبی وجود دارد 
که اطلاع رســانی شــود مانند تغییرات ساختار 
سازمانی، کســب وکار جدید، ارتقاء یک همکار و 

غیره که از این فرصت برای این منظور استفاده 
می شود.

اطمینان بخشــی: در این دیدارها به همکاران 
اطمینان داده می شود که در رابطه با تصمیمات 
گرفته شده تمامی جوانب مختلف درنظر گرفته 
شده است، اگر چه برخی از دلایل آن تصمیمات 

قابل بازگو کردن برای همکاران نیست.
قدردانی: قبل از هر دیدار بررســی می شود که 
آیا موضوعی مربوط به همــکاران آن تیم وجود 
دارد که بایستی به خاطرش از کل تیم یا شخص 
خاصی قدردانی شــود مانند انجــام یک پروژه 
موفق، گذشــتن از یک چالش و غیره که حتما 
از این دیدار برای نشــان دادن قدردانی استفاده 

می شود.
دیدارهای دوستانه مدیریت با همکاران رمیسی 
که بیش از دو سال از اجرایی شدن آن می گذرد، 
به صورت دوره ای و متوالی در هر یک از ماه های 
ســال )هر ماه یک دیدار دوســتانه با یک واحد 
ســازمانی( در حال انجام اســت و تا به 
امروز حدود ۲۲ دیدار برگزار شــده است 
و در آذرماه ســال جاری وارد ســومین 
دوره برگزاری دیدارها دوســتانه شده ایم. 
دیدارهای دوســتانه ما همچنین یکی از 
مهم ترین مســیرهایی اســت که امکان 
دریافت بازخورد از همــکاران را برای ما 
فراهم کرده اســت. به طوریکــه پس از 
پایان هر جلسه و بررسی موارد یادداشت 
شــده به این فکــر می کنیم کــه امروز 
چه بازخوردی از آنهــا دریافت کرده ایم 
)خواســته ها، پیشــنهادها و انتقادها( و 
چه اقداماتــی را باید انجام دهیم؟ قاعدتاً 
این خواســته ها را می توان در ســه گروه 
قابل انجام با اولویــت بالا و دارای توجیه 
منطقــی، قابل انجام بــا اولویت پایین و 
غیرقابل انجام که فاقــد توجیه منطقی 
است دسته بندی کرد. سپس برای آنهایی 
که در اولویت هستند تصمیم گیری نموده 
و اقدامات لازم را انجــام خواهیم داد. در 
رابطه با آنهایــی که در اولویت پایین تری 
قرار دارند لازم است تا مورد بازبینی قرار 

گیرند تا به خواسته ای پخته تر تبدیل شوند.
موضوع مهمی که هنگام برگزاری این دیدارها به 
آن توجه می کنیم، این اســت که کلیه همکاران 
حاضر در جلســه، مشــارکت کرده و موضوعات 
خود را مطرح کنند و در پایان جلسه، موضوعات 

شفاف شده باشد.

دیدارهای دوستانه مدیریت با همکاران رمیس
آزاده دودانگه 

کارشناس منابع انسانی شرکت رمیس
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رویداد|

شــرکت ابرآمــد در رویداد تخصصــی رایانش 
ابری با همکاری دو شــرکت رمیس و همکاران 
سیستم متولد شــد. در این رویداد، خدمات و 
ســرویس های متنوع و مختلف این شــرکت از 
ســوی مدیرعامل و سرپرســت خدمات پلتفرم 
ابری ابرآمد مورد بررســی قرار گرفت و به این 
ســؤال هم پاسخ داده شــد که چه خدماتی در 
زمینه رایانــش ابری ویژه  کســب وکارها وجود 

دارد. گزارش زیر شرحی از این رویداد است.
احســان پورمند، مدیرعامل رمیــس در رویداد 
تخصصی رایانش ابری همکاران سیستم که ۱۷ 
دی ماه در مرکز همایش های برج میلاد برگزار 
شــد، خبر از راه اندازی شــرکتی جدید به نام 
»ابرآمد« با همکاری رمیس و همکاران سیستم 
داد و در این باره گفت: »در بررســی هایمان به 
این نتیجه رســیدیم اگر می خواهیم زیرساخت 
قدرتمنــد و هم تــراز جهانــی را در حــوزه 

سرویس های ابری به مشتریان ارائه دهیم بیش 
از هر چیزی به همــکاری قدرتمند نیاز داریم. 
اینجا هســتیم تا خبری را به اشترا ک بگذاریم: 
»ابرآمد متولد شــد.« ابرآمد قرار است خدمات 
رایانش ابری را ارائه کند و سرویس های متنوعی 

را در اختیار کسب وکارها قرار دهد.«
او در ادامه با بیان تاریخچه ای از شرکت رمیس 
گفت: »در ۱۸ سال گذشته رمیس ۹5۰ پروژه 
در زیرســاخت فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
کشــور پیاده ســازی و اجرا کرده اســت. این 
شــرکت، ســاخت و اجرای مراکز داده بزرگ تا 
پشــتیبانی و نگهداری از زیرساخت های شبکه 
بانکی کشــور را برعهده داشته است. در رمیس 
مجری، طراح و نگهدار پروژه کارت هوشــمند 
ملی و همین طور مرکز داده بیمه مرکزی کشور 
و ده ها بانک  و بیمه دیگر هستیم. در سال جاری 
بیش از هزار و سیصد دستگاه پردازشگر و سرور 

از طرف رمیــس به ســازمان های مختلف ارائه 
داده شــده و بیش از 3۰ هزار ترابایت ظرفیت 
ذخیره ســازی به ســازمان های ایرانی فقط در 

طول امسال ارائه کردیم.«

رمیس، تأمین کننده راهکار
به گفته پورمنــد با توجه به ترنــد تکنولوژی و 
فراگیر شدن اســتفاده از سرویس های ابری، آنها 
مدت ها بــه دنبال راه اندازی ســرویس ابری، در 
تراز جهانی در کشــور خودمــان بودند تا تجربه 
خوبی برای ســازمان ها ایجــاد کنند. مدیرعامل 
رمیس با اشــاره به اینکه سه مؤلفه برای این کار 
مورد نیاز اســت گفت: »نخست اینکه دسترسی 
به منابع ســخت افزاری فراوان داشــته باشــیم 
بدون اینکه مجبور به پرداخت هزینه ســنگین 
باشــیم. در رمیس تمام توان لجستیک خود را 
سازماندهی کردیم تا علی رغم چالش های روزمره 

برشی از کیک تولد یک شرکت نوپا

ابرآمد؛ دریچه ای گشوده به سرویس های ابری
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داخلی و خارجی برای تأمین منابع سخت افزاری، 
شــرایطی را فراهم کنیم تا در هــر لحظه 3۰۰ 
ســرور قدرتمند و ۱۰۰ دســتگاه ذخیره ساز و 
پشتیبان گیر را موجود و آماده ارائه داشته باشیم. 
مورد دوم اینکه رمیس تأمین کننده راهکار است. 
تجربه اجرای پروژه های مختلف در سازمان های 
بزرگ، سرمایه بی نظیری را برای ما فراهم کرده 
اســت. تیم جوان و مجرب ما در شــرایطی که 
دسترسی به منابع انسانی متخصص چالشی برای 
سازمان هاســت، توانایی ارائه راهکارهای جامع 
و یکپارچه را داراســت.« او تجربه پیاده ســازی 
پروژه CGNAT برای یکــی از اپراتورهای بزرگ 
کشــور با بیش از 5۰ میلیون مشــترک، بدون 
قطعــی ارتباط، در ســطح خاورمیانه را کم نظیر 
دانســت و گفت: »این باعث شــد بــه یک تیم 
کارکشته دسترســی پیدا کنیم و باید بگوییم ما 
در تکمیل مؤلفه اول، فقط منابع ذخیره سازی و 
سخت افزاری در اختیار افراد نمی گذاریم بلکه آن 
را برای یک ســازمان سفارشی سازی می کنیم.« 
مؤلفه ســوم به اعتقاد مدیرعامل رمیس، تجربه 
پشــتیبانی و نگهداری از مراکز داده ای است که 
۷ در ۲۴ سرویس می دهند . او در این باره گفت: 
»سازمان های زیادی ســرویس های حیاتی خود 
را روی دیتاســنترهای رمیس ارائــه می دهند. 
قریب بــه 5۰ مرکز داده از جمله شــرکت های 
نفتی توســط رمیس راهبری می شوند که ما در 
این میان علاوه بر تیم متخصص؛ ابزار، نرم افزار و 
فرآیندهای مورد نیاز را برای آنها فراهم کردیم.«

انتظارها برآورده می شود
محمد سلطانی، مدیرعامل شرکت ابرآمد دیگر 
ســخنران رویداد تخصصی رایانــش ابری بود 
که به بررسی ســرویس ها و فعالیت های ابرآمد 
پرداخــت. او اعلام کرد 6 ســرویس مرکز داده 
مجازی ابرآمــد، ابر خصوصی مجــازی ابرآمد، 
پلتفرم ابرآمد، دسکتاپ ابرآمد، سرویس شرایط 
بحرانــی و ســرویس پشــتیبانی گیری ابرآمد؛ 
سرویس هایی هستند که این شرکت  در اختیار 

کسب وکارها قرار می دهد.
او درباره انتظاراتی که کســب وکارها از فناوری 
اطلاعات دارند، گفت: »کســب وکارها به شدت 
به فناوری اطلاعات وابســته هســتند و انتظار 
دارند سرویس های درستی از آن دریافت کنند. 
همچنین انتظار این اســت کــه بخش فناوری 
اطلاعات چابک باشــد، محرمانگــی اطلاعات 
را حفــظ کند، تــداوم کســب وکار بــا تداوم 
سرویس های فناوری اطلاعات ادامه پیدا کند و 
در نهایت تمام اینها با هزینه کمی انجام شود.«

سلطانی بر این باور اســت که فناوری اطلاعات 
برای راهبری و حمایت درســت یک کسب وکار 
به چنــد مؤلفه نیاز دارد و دربــاره این مؤلفه ها 
گفت: »مؤلفه اول تکنولوژی های مناسب است. 
مــورد دیگر نیــروی متخصص فنی اســت که 
بتواند از تکنولوژی ها نگهداری کند. مورد دیگر 
فرآیندهایی اســت که باید به درستی طراحی و 
پیاده سازی شوند. المان دیگری که IBM به این 
موارد اضافه کرد، حوزه اطلاعات است. مدیران 

فنــاوری اطلاعات بــرای تصمیم درســت در 
حوزه های مختلف با اســتراتژی موفق، نیازمند 
اطلاعات هستند و این اطلاعات در شاخص های 

کلان باید در اختیار آنها قرار بگیرد.«
او در ادامه به بررســی لایه های مختلفی که در 
حوزه فناوری اطلاعات مطرح اســت، پرداخت 
و گفت: »در پایین ترین لایه، تجهیزات کاربران 
مطرح است. در سطح بالاتر، این تجهیزات باید 
از طریق زیرســاخت های شبکه های مختلف به 
دیتاسنتر متصل شــوند، جایی که منابع اصلی 
فناوری اطلاعات آنجا متمرکز شــدند. لایه های 
بعدی هم منابع شبکه، منابع پردازشی و منابع 
ذخیره ســازی هســتند. لایه بعدی پلتفرم ها و 
نرم افزارهای کاربردی هستند. ما باید امنیت را 
در تمام این لایه ها حفظ کنیم. طیف وسیعی از 
تکنولوژی هــا و ابزارها در امنیت قرار می گیرند. 
لایه دیگــر، مانیتورینگ و مدیریت اســت که 
این موضوع شاید جانبی دیده شود اما این لایه 
اطلاعات را تولید می کند و شکل می دهد. تداوم 
سرویس های فناوری اطلاعات هم اینجا مطرح 
می شود و این خود، پروتکل و ابزارهای مختلفی 
را شــامل می شــود. درنهایت نیز لایه مدیریت 
خدمات فناوری اطلاعات مانند چتری تمام این 

لایه ها را دربرمی گیرد.«

ابرآمد راه حلی بــرای چالش های فناوری 
اطاعات در ایران

سلطانی معتقد است ما در کشورمان چالش هایی 

| رویداد
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داریم و مهم ترین آنها این اســت که با صاحبان 
تکنولوژی به صورت مستقیم در ارتباط نیستیم 
و این مساله، مشکلات متعددی را ایجاد می کند. 
او به بررســی ســایر چالش ها پرداخت و گفت: 
»فرآیندها و نیروهای انســانی در لایه مدیریت 
خدمات فناوری اطلاعات هستند. در حوزه نیروی 
انسانی؛ جذب، آموزش و نگهداشت نیروی انسانی 
متخصص کار سختی است. حوزه های فرآیندی 
هم چالش دارند که بایــد برای مدیریت فناوری 
اطلاعات ســازمان، طراحی و پیاده ســازی شود 
و ســطوح بلوغ آنها افزایش پیدا کنــد. در این 
حوزه ها اطلاعاتی تولید می شود که باید بر مبنای 

اندازه گیری درست آنها تصمیم بگیریم.«
او در ادامه با بررســی سرویس های ابرآمد گفت: 
»ما بــا نگاه به چالش هایی که کســب وکارها در 
کشــورمان با آن درگیر هستند سرویس هایی را 
طراحی کردیم که پاسخگوی نیازهای واقعی آنها 
باشند. یکی از این سرویس ها مرکز داده مجازی 
ابرآمد است. با استفاده از این سرویس، نیازی به 
ایجاد سرور در شــرکت نیست که هزینه زیادی 
را به ســازمان تحمیل می کند. در این سرویس، 
لایه های ســخت افزاری دیتاســنتر یعنی منابع 
ذخیره سازی، پردازشی، شبکه داخلی دیتاسنتر، 
لایه هــای امنیتی، سیســتم های مانیتورینگ و 
مدیریت و تداوم ســرویس را فراهم می کنیم. در 
این ســرویس پشــتیبانی و نگهداری دیتاسنتر 

مجازی را هم داریم.«

یک گام جلوتر از رقبا
یکی از سرویس هایی که تجربه کاربری متفاوتی 
از ابرآمــد را در اختیــار کاربران قــرار می دهد 
ســرویس ابر خصوصــی مجازی ابرآمد اســت. 
سلطانی درباره این سرویس گفت: »اگر سازمانی 
نخواهد مدیریت ســرویس مجــازی را برعهده 
ابرآمد بگذارد ما ســرویس ابر خصوصی را برای 
آنها فراهم کرده ایم. مشــتری این سرویس را در 
دل ابرآمد برای خود شــکل می دهد و راهبری و 
مدیریت این ابر خصوصی هم برعهده مشتری و 

به صورت سلف سرویس است.«
در این رویداد خدایار دوستار، سرپرست خدمات 
پلتفرم ابــری ابرآمد هم خدمــت ابر خصوصی 
مجازی را در ایران بســیار پرطرفدار دانســت و 
گفت: »این ســرویس شــما را از راه انــدازی ابر 

خصوصی داخل شــرکت بی نیاز می کند. درواقع 
اگــر می خواهید همه زیرســاخت دیتاســنتر و 
ارتباطــات آن را در اختیار بگیریــد، می توانید 
به وســیله پنل کاربری اختصاصی، ســرویس ابر 
خصوصی مجازی به شــکل سلف سرویس را در 
اختیار بگیرید. ســرویس هایی که ابر خصوصی 
مجازی ارائه می دهند، شامل ماشین های مجازی، 
فضای ذخیره سازی مجازی، شبکه مجازی و ارائه 

سرویس ها به صورت سلف سرویس است.«
ســرویس ســوم، پلتفرم ابرآمد اســت. به گفته 
سلطانی یکی از سرویس های  ترند، سرویس های 
پلتفرمی هســتند که در این مــورد، نرم افزار در 
بستر ابر توسعه پیدا می کند. شرکتی که در حوزه 
توســعه نرم افزار فعالیت می کند یا کسب وکارها، 
اگر می خواهند نرم افزار یا سرویســی را تست یا 
پایلوت کنند می توانند با این ســرویس، نرم افزار 
خود را عملیاتی کرده و در صورت نیاز، تغییرات 
را بر بســتر ابر یــا مرکز داده به صــورت نهایی 
اســتقرار دهند. ما معتقد بودیم پلتفرم به عنوان 
سرویس، در سرویس های ابری نقش مهمی ایفا 
می کند و از ایــن رو این ســرویس را راه اندازی 

کردیم.
دسکتاپ ابرآمد، دیگر سرویس ماست. مدیرعامل 
ابرآمد درباره این ســرویس توضیح داد: »در لایه 
تجهیزات، کاربران مســائل متعــددی به وجود 
می آید که یکی از ســرویس های ابــری که ارائه 
کرده ایم دسکتاپ ابری است و نیاز به تجهیزات 
سخت افزاری برای پیاده ســازی آن وجود ندارد. 
هرجــا کــه اینترنت باشــد امکان دسترســی 
به آن هســت و نیازی به حضــور فیزیکی برای 
دسترســی به آن نیســت.« در بخش دیگری از 
رویداد تخصصــی رایانش ابری، دوســتار نیز با 
اشــاره به اینکه رهایی از نگهداری های پردردسر 
و نگرانی های امنیتی مانند از بین رفتن اطلاعات، 
ویروس ها یا دسترســی های غیرمجــاز با انتقال 
کامپیوترهای کارمندان به بســتر دسکتاپ ابری 
فراهم می شــود، درباره دســکتاپ ابری گفت: 
»با استفاده از این خدمت، داده ها امنیت بالاتر 
و برنامه هــا و ســخت افزارها مدیریت مرکزی 

خواهند داشت.«

سرویس هایی برای شرایط بحرانی
ســرویس شــرایط بحرانی پنجمین ســرویس 

ابرآمد است. در این سرویس مشتریان می توانند 
دیتاســنتر دوم خود را با هزینه بسیار کمتر بر 
بستر ابرآمد داشته باشــند تا در صورت خروج 
دیتاســنتر از دســترس، امکان دسترســی به 
دیتاسنتر دیگر هم وجود داشته باشد. دیتاسنتر 
اول آنهــا می توانــد در محل فیزیکی شــرکت 
خودشــان باشــد. لزومی ندارد شرکت ها همان 
هزینــه را بکنند و دیتاســنتر دیگری داشــته 
باشد. با این ســرویس ابرآمد، اگر سایت اصلی 
دچار مشکل شد ســرویس، تداوم پیدا می کند 
و در بستر ابرآمد قابل دسترس است. سرپرست 
خدمات پلتفــرم ابری ابرآمد درباره ســرویس 
شــرایط بحرانی این گونه توضیح داد: »سرویس 
شــرایط بحرانی نیز جزو ســرویس های بسیار 
سخت با طراحی پیچیده و گران قیمت است که 
اســتفاده از نوع ابری آن به صرفه است. در واقع 
پیاده سازی طرح های تداوم کسب وکار، فرایندی 
پیچیده و هزینه بر اســت که بــا بهره گیری از 
راهکارها و زیرســاخت های ســرویس شرایط 
بحرانی بر بســتر ابر، می تــوان طرح های تداوم 
کسب وکار و شــرایط بحرانی را در زمان بسیار 
کوتاه تر و با هزینه ی به مراتب کمتر، عملیاتی و 
بهره برداری کرد.« به گفته او، ســرویس شرایط 
بحرانی سه مدل دارد؛ »سرویس شرایط بحرانی 
در بستر ابر«، »سرویس شرایط بحرانی به بستر 

ابر« و »سرویس شرایط بحرانی از بستر ابر«.
مدیرعامل ابرآمد ششمین سرویس را سرویس 
پشــتیبانی گیری ابرآمد دانســت و اعلام کرد 
کســب وکارها می توانند در این سرویس دیتاها 
را بر بستر ابرآمد در نســخه دوم یا سوم داشته 
باشند. به گفته او آنها مدل های مختلفی از این 
سرویس را پیاده ســازی کردند و در صورتی که 
یک کســب وکار، نرم افزار بک آپ داشته باشد، 
به صورت مســتقیم با استفاده از همان نرم افزار، 
می تواند یک بک آپ بر بستر ابرآمد ایجاد کند. 
همچنین، سرپرست خدمات پلتفرم ابری ابرآمد 
در این رویداد درباره ســرویس پشتیبان گیری 
گفــت: »ســرویس های پشــتیبان گیری جــز 
ســرویس های گران قیمــت هســتند ولی این 
ســرویس در حالت ابــری، نصــب و راه اندازی 
راحتی دارد و مقرون  به صرفه اســت و سهولت 
بازیابی اطلاعات و امنیت نیز دارد. سرویس های 
پشتیبان گیری، طراحی پیچیده ای دارند اما این 

رویداد|
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سرویس در بستر ابر این گونه نیست. با استفاده 
از ســرویس پشــتیبان گیری ابرآمــد، می توان 
از اطلاعــات مختلف ســازمان ماننــد فایل ها، 
بانک هــای اطلاعاتی، نرم افزارهــای کاربردی و 
ماشین های مجازی، نسخه پشتیبان تهیه کرد.«

او درباره سرویس مهاجرت به ابر نیز اعلام کرد 
جابه جایی سیستماتیک ســرویس های فناوری 
اطلاعات سازمان ها و شرکت ها از زیرساخت های 
ســنتی به بســترهای ابری را مهاجــرت به ابر 
می گویند. به گفته او بســیاری از سرویس هایی 
که در قســمت مهاجرت بــه ابر قــرار دارند، 
ابری نیســتند و در این باره گفته: »برای مثال 
ســرویس مشــاوره و خودکارســازی. سرویس 
مشــاوره بزرگ ترین سرویسی است که می توان 

در قسمت مهاجرت به ابر ارائه کرد.«

مهاجرت امری تدریجی است
مدیرعامل شــرکت ابرآمد در بخش دیگری از 
گفته هایــش درباره تفاوت های این شــرکت با 
رقبایش گفــت: »یکــی از تفاوت هایی که فکر 
کردیم در ابرآمد لازم اســت، این موضوع است 
که تیم فنــی ما بــا تجربیاتی کــه دارد کنار 

کســب وکارها قرار  می گیــرد و در یک چرخه 
تحلیل نیازهــا، برآورد منابع، ایجــاد منابع در 
بستر ابرآمد، مهاجرت به بستر ابرآمد، نگهداری، 
مانیتورینــگ و نگهــداری KPI را مد نظر قرار 
دهــد. این فرآینــد مدام تکرار می شــود چون 
مهاجرت به ابر تدریجی است و فرآیندی یکباره 
نیســت. کسی که ســرویس ابری ارائه می دهد 
باید در کنار کسب وکار باشــد تا این مهاجرت 

تدریجی اتفاق بیفتد.«
سرپرســت خدمات پلتفــرم ابــری ابرآمد نیز 
تأکید کرد ســرویس پلتفــرم به عنوان خدمت، 
سکو و بستر مناسبی برای برنامه نویس ها است. 
به گفتــه او به کمــک پلتفرم ابــری، می توان 
ســخت افزار و ابزارهای موردنیاز برای توســعه 
نرم افــزار را در اختیــار داشــت. همچنین در 
ســرویس پلتفرم به عنوان خدمت، دیگر نگران 
زیرســاخت نخواهید بود بلکه سرویس خود را 
مســتقیم دریافت خواهید کرد. ســرویس های 
پلتفــرم به عنوان خدمت نیز شــامل کانتینرها، 
کوبرنتیس، ســکوهای اجرایــی، دیتابیس ها و 
کش ها، اپلیکیشن پلتفرم ها و وب سرورها است.

او مزایای اصلی خدمات ابری برای کسب وکارها 

را بیان کــرد و گفت: »از جملــه این مزیت ها 
می توان بــه کاهــش هزینــه، انعطاف پذیری، 
کاهش زمان ارائــه محصول به بــازار، افزایش 
اتکاپذیری، کاهش دغدغه کسب وکار به مسائل 
فنــی، امکان تمرکــز بر کســب وکار و افزایش 

درآمد اشاره کرد.«
دوستار ســرویس آمازون و Azure مایکروسافت 
را مهم ترین خدمات و ســرویس های موجود در 
بازار ابری مخصوص کسب وکارها دانست و درباره 
شرایط بازار ایران در این حوزه گفت: »بی اعتمادی 
به ارائه کنندگان خارجی در کشــور ایجاد شده 
اســت، پیچیدگی های فنی زیادی وجود دارد و 
ناآشــنایی لایه های مدیریت با این بازار به چشم 
می خورد که این ناآشنایی محصول دو مورد قبلی 
است.« به گفته دوستار با بهره گیری از دیتاسنتر 
مجــازی، بدون نیــاز به ســرمایه گذاری اولیه و 
نگرانی از نگهداری زیرساخت های پیچیده، یک 
دیتاسنتر مجهز و اســتاندارد در اختیار خواهید 
داشــت که از جمله امکانات و خدمات دیتاسنتر 
مجازی سرویس های مدیریت شده، ارائه خدمات 
مانیتورینــگ، پیکربنــدی تجهیــزات امنیتی 

فیزیکی و... است.

| رویداد
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چــه اتفاقی افتاد که همکاران سیســتم 
تصمیم گرفت وارد حــوزه خدمات ابری 

شود؟
ما سه سال پیش تصمیم گرفتیم ERP خود را 
روی فضای ابری عرضه کنیــم و زمانی که این 
تصمیــم را گرفتیم تمرکزمان بر شــرکت های 
متوسط بود؛ زیرا در دنیا هم به این شکل است 
که شــرکت های کوچکتر، زودتــر روی فضای 
ابری منتقل می شــوند و به همین دلیل هم ما 
راهکارمــان را روی این فضا به شــرکت ها ارائه 
کردیم. در ابتدا ما پنج ماژول اصلی را در اختیار 
تعداد محدودی کاربر گذاشــتیم و روی فضای 
ابری پیاده ســازی کردیم. خوشبختانه معماری 
نرم افزار ما این اجــازه را به ما می داد و با برخی 
تغییرات پیاده ســازی شــد. از آنجا که در ابتدا 
مفاهیــم ابری برای ســازمان ها ناآشــنا بود ما 
شروع به فرهنگ ســازی در این زمینه کردیم. 
به طور کلی قرار داشــتن نرم افزار یک سازمان 
در فضای ابری، باعث افزایش امنیت می شــود 
و این درحالی اســت که در ابتــدا برعکس به 
نظر می رســید. ما از ابتدا در این فکر بودیم که 
برای زیرساخت این موضوع چه کاری می توانیم 
انجام دهیم. نتیجه گرفتیــم در ابتدا که تعداد 
مشــتریان محدود اســت خودمان کار را انجام 
دهیــم و زمانی که مشــتریان افزایش یافتند با 
همکاری شــرکت دیگــری کار را پیش ببریم. 
فرض ما بر ایــن بود کــه از پارتنرهای بیرونی 

استفاده خواهیم کرد.
پس شما از ابتدا به یک شرکت بیرونی فکر 

می کردید؟
در ابتدا این قصد را داشــتیم که زیرســاخت 
توسط شــرکت دیگری آماده شــود و ما از آن 
اســتفاده کنیم. در این مدت دو تا ســه ساله 
تقریبــا همه جا را در داخل کشــور گشــتیم 
که بتوانیم یک زیرســاخت با اســتانداردهای 
مدنظرمان پیدا کنیم و کســی که مســئولیت 

فرید فولادی، رئیس هیات مدیره ابرآمد

مزیت ابرآمد، ارائه سرویس ابری
علاوه بر زیرساخت است

همکاری مشترک میان شرکت های صنعت ارتباطات و فناوری اطاعات، یکی از نشانه های 
بلوغ این صنعت است که در سال های اخیر، بیش از گذشته دیده می شود. این که مدیران 
و سهامداران شرکت ها بتوانند به یکدیگر اعتماد کرده و بر سر منافع مشترک، به تفاهم 
برسند، موضوعی اســت که می تواند به بزرگ شــدن این بازار، کمک کند. جدیدترین 
همکاری مشترک در این صنعت، میان شــرکت های رمیس و همکاران سیستم رخ داده 
است. تاسیس شرکت »ابرآمد« که قرار است در حوزه خدمات ابری، سرویس دهد، ثمره 

این همکاری است.
فرید فولادی، مدیرعامل همکاران سیســتم که اکنون، رئیس هیات مدیره ابرآمد است 
درباره این همکاری، چرایی شکل گیری آن و سیاست ها و برنامه های آینده ابرآمد، توضیح 

داده است.

مصاحبه و راهکار|
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زیرســاخت را بپذیرد پیدا نکردیم. دیتاســنتر 
زیاد بود اما کســی مســئولیت زیرســاخت را 
نمی پذیرفــت. بــه همین دلیل ما نتوانســتیم 
سوئیچ کنیم و زیرســاخت خودمان بزرگ شد. 
سال گذشــته همکاران سیســتم یک تصمیم 
گرفــت. ما با تجربــه ای که از فضــای ابری به 
دست آوردیم و با روندی که در دنیا دیدیم و با 
توجه به این مطلب که این روند در ایران هم در 
حال رخ دادن اســت تصمیم گرفتیم استراتژی 
همکاران سیســتم Cloud Frist شــود. به این 
معنی که مــا تمام محصولاتمــان را به تدریج 
روی فضــای ابــری ارائه کنیــم. اولین چالش 
این موضوع، زیرســاخت بود. وقتی ســازمانی 
مانند همکاران سیســتم می خواهــد به تدریج 
بخش عمــده مشــتریانش را به فضــای ابری 
منتقل کند، باید از ســمت زیرساخت خیالش 
راحت باشــد. در گشــت وگذارمان به راه حلی 
نرســیده بودیم که فکر کنیم شرکتی می تواند 
بــا خیال راحت این ســرویس را بــه ما بدهد. 
اینجا آمازونی وجود ندارد که ما از زیرســاخت 
آنها اســتفاده کنیم. در نتیجه پس از تحلیل و 
بررسی سال گذشته به این نتیجه رسیدیم که 
باید خودمان زیرســاخت را ایجاد کنیم. من به 
این مســاله اعتقاد دارم که لازم نیست ما همه 
کارهایمــان را خودمان انجام دهیم و می توانیم 
از دیگــران هم کمک بگیریم. بــه همین دلیل 
به ایــن فکر افتادیم که با شــرکتی برای انجام 
ایــن کار همــکاری کنیم و پــس از مذاکره با 
چندین شــرکت، مجموعه رمیس هم مشتاق 
دیده شــد و هم توانمند؛ زیرا برخی شرکت ها 
توانمندی داشتند اما این حسی که ما به فضای 
ابری داشــتیم- که فکر می کنیم تمام زندگی 
آینده فضای ابری اســت- را آنها نداشتند. در 
نهایــت با رمیس به این نتیجه رســیدیم که با 
شــراکت یکدیگر می توانیم زیرساختی درست 
کنیم و در فرآیند تهیه این زیرســاخت به این 
موضوع فکر کردیم که چرا فقط برای خودمان 
زیرســاخت درســت کنیم و چرا به شکل یک 
کســب وکار به آن نگاه نکنیــم؟ زمانی که این 
موضوع نیاز ما بوده یعنی نیاز بقیه هم هست و 
زمانی که نیاز افراد دیگر هم باشد به این معنی 
اســت که می توان از آن یک کسب وکار درست 
کرد. ما دیدیم در دنیا هــم همین اتفاق افتاده 

اســت، پس فکر کردیم که این کار می تواند با 
مشارکت رمیس به یک business تبدیل شود. 
این کار بــه ما اطمینان می دهد که ســرویس 
مناســب به خودمان داده می شــود و همزمان 
ایــن کســب وکار به یــک فعالیــت اقتصادی 
خوب هم بدل شــده که می توانــد درآمدزایی 
 هم برای ســازمان ایجاد کند. فرق اســت بین
cloud infrastructure و دیتاســنتر و مــا 
 cloud infrastructure می خواهیم در ســطح
به مشــتریان ســرویس دهیم. ما اعتقاد داریم 
که این ســرویس آن طور که باید و شــاید در 
ایران فعالیت نمی کنــد و امیدواریم جز اولین  
شرکتهایی باشــیم که این نوع سرویس ها را در 

سطح موردنظرمان ارائه کنیم. 
پس شما خدمات ســرویس های همکاران 
سیستم را روی فضای ابری شرکت ابرآمد 

خواهید برد؟
بله. ما تمام سرویس های زیرساختی مان را روی 

فضای ابری از ابرآمد خواهیم گرفت.
آیا قــرارداد امضا می کنیــد و به عنوان 

مشتری خواهید بود؟
بله ما قــرارداد می بندیم و به عنوان مشــتری 
هســتیم و با آنها کار می کنیم و از سمت دیگر 
سهامدار آنها هم هســتیم؛ اما رابطه سهامداری 
یک چیز اســت و رابطه مشــتری چیز دیگری 
اســت. ما به عنوان مشتری یک نگاه داریم و به 

عنوان سهامداری یک نگاه دیگر.
در حال حاضر مشتریان همکاران سیستم 
چه حسی دارند؟  آیا تغییر وضعیت را حس 

می کنند؟

از طرف مشــتری تغییری احساس نمی شودو 
مشــتریان ما همان ســرویس قبلی را دریافت 
خواهند کرد. به عبارت دیگر از منظر مشــتری، 
مســئولیت زیرســاخت نیــز با ماســت. ما به 
مشتریانمان خدمات SaaS ارائه می کنیم و آنها 
انتهای ماجرا را می بینند. مشتریان یک نرم افزار 
تحت وب در اختیار خواهند داشــت که با وارد 
کردن یک آدرس URL وارد آن می شــوند و با 
هیچ چیز دیگــری کاری ندارند. همین موضوع 
زیبایی کار با همکاران سیســتم برای مشتریان 
ابری اســت. حتی زمانی که قرار اســت آپدیت 
شــوند هم ما نهایتا زمان آپدیت را به آنها اعلام 
می کنیم و آنها دیگر درگیر موضوعی نمی شوند. 
ما باید دیتای آنها را مدیریت کنیم و آپدیت را 
انجام دهیم. بــه عنوان مثال دو مــاه پیش ما 
ویندوز تمام مشتریان را به ۲۰۱۹ تغییر دادیم 
و تنها به آنها اعــلام کردیم که آپدیت رخ داده 

است.
شما اشــاره کردید که مشتریان کوچک و 
متوســط را روی این سیستم آوردید. آیا 

مشتریان بزرگ هم منتقل می شوند؟
 scope بــه تدریج این اتفــاق رخ می دهــد. ما
سیســتم ها را بازتــر کرده ایم، تعــداد کاربران 
سیســتم های ابری را افزایــش داده ایم و در 
حال حاضر مشــتریان بزرگ تر هم می توانند از 
راهکارهای ابری استفاده کنند. مشتریانی که ما 
فکر نمی کردیم به راحتی انتقال به فضای ابری 
را بپذیرند،  این مســاله را پذیرفتند و مهاجرت 
کردند. باورش سخت است که شرکت هایی که 
کار خرده فروشــی می کنند و دستگاه خودپرداز 
دارند بپذیرند به فضای ابری منتقل شــوند. ما 
در حال حاضر دو مشتری در این زمینه داریم؛ 
زیرا این موضــوع برای آنها مزیت ایجاد می کند 
و زمانی که احساس می کنند این موضوع مزیت 
دارد مهاجرت می کنند. خوشــبختانه ما قطعی 
ارتباط نداریم و زیرســاخت مان به اندازه کافی 
امن است. مشتریان به زیرساخت ما اعتماد پیدا 
کردند و به دلیل اعتمادی که به برند همکاران 

سیستم دارند به فضای ابری می آیند.
این انتخاب خودشان است یا شما به تدریج 

همه را به فضای ابری منتقل می کنید؟
فعلا انتخاب خودشان اســت و کسی را مجبور 
نمی کنیم بــه فضای ابــری منتقل شــود، اما 

در گشت وگذارمان به راه حلی 
نرسیده بودیم که فکر کنیم 

شرکتی می تواند با خیال راحت 
این سرویس را به ما بدهد. به 
این فکر افتادیم که با شرکتی 

برای انجام این کار همکاری 
کنیم و پس از مذاکره با 

چندین شرکت، مجموعه رمیس 
هم مشتاق دیده شد

و هم توانمند
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پیشــنهاد ما به مشتریانمان اســتفاده از فضای 
ابری است.

گفتید از ۵ ماژول ERP شروع کردید، در 
ادامه چقدر پیش رفتید؟

در حــال حاضــر بیــش از ۲۰ مــاژول را در 
زیرســاخت ابری ارائه می دهیــم. چند ماژول 
مانده که در حال حاضر روی آنها کار فنی انجام 
می دهیم که آماده ارائه شــوند. ما یک ســری 
محصول هم داریم کــه آنها هم به تدریج اضافه 

خواهند شد.
چه محصولاتی؟

مانند محصولاتی که برای سازمان های دولتی یا 
شــرکت های کوچکتر داریم. برنامه ما این است 
که ایــن محصولات هم به تدریــج روی فضای 

ابری قرار گیرند.
در نهایت فکر می کنید در چه مدت زمانی 
همکاران سیستم به طور کامل روی فضای 

ابری ادامه فعالیت خواهد داد؟
من فکر می کنم به هر حال بخشی از مشتریان 
ما به شــکل فعلی باقی خواهنــد ماند. به ویژه 
مشــتریانی که حساســیت های خاصــی برای 
خودشــان دارند کــه عمدتا مشــتریان بزرگ 
همکاران سیستم هستند؛ اما امیدوارم در نهایت 
بتوانیم به مشتریان این چنینی هم فضای ابری 

اختصاصی بدهیم.
پس فکر می کنید مشتریان خیلی بزرگ به 

این سمت نمی آیند؟
مــن فکر می کنــم در نهایت مشــتریان خیلی 

بزرگ به سمت فضای اختصاصی می روند.
چرا فضای ابری برای این دست مشتریان 
جذابیتی ندارد و به ســمت آن نمی روند و 

نیاز به فضای ابری اختصاصی دارند؟
این موضوع هنوز به اندازه کافی جا افتاده نیست. 
تعداد این مشــتریان محدود و انگشت شــمار 
است. برخی مشــتریان ممکن است محدودیت 
قانونی داشــته باشــند و نتوانند اطلاعاتشان را 
روی فضای عمومــی قرار دهنــد. فضای ابری 
اختصاصی راه حل مناســب برای این مشتریان 

است.
در ایران ســازمان ها و نهادهای مختلف 
ترجیح می دهند دیتاسنترشــان، نزدیک 
خودشان باشد و به همین دلیل هرکدام به 
سمت ایجاد یک دیتاسنتر- حتی کوچک- 

می روند. فکــر می کنید علــت این امر 
چیســت و چرا به سمت استفاده از فضای 

ابری نمی روند؟
به عنوان  مثال فــرض کنید، باید نیروگاه برقی 
وجود داشته باشــد که مردم بتوانند از آن برق 
بگیرنــد. اگر مــن دو تا موتور برق ســر کوچه 
بگذارم مردم اعتماد نمی کنند از من برق بگیرند 
و می گویند بگذار خودم برقم را تامین می کنم و 

خیالم راحت است.
چرا نام ابرآمد را انتخاب کردید؟

ما یک تیم متخصص برای این کار داریم و چون 
محصولات زیادی داریــم برای انتخاب نام، یک 
تیم متخصص داریم و آنها خلاصه ای از فعالیت 
از ما می گیرند و پیشنهادات مختلفی به ما ارائه 
می دهند. این نام هم توســط همان تیم انتخاب 
شــده و یک کار حرفه ای است. ترجیح ما برای 
درست کردن اسم، خلق کردن اسم هم هست. 
ما می خواهیم نام بســازیم و به همین دلیل از 
ترکیب کلمات اســتفاده می کنیــم و به دلیل 

فضای ابری به سمت کلمه ابر رفتیم.
برآورد شما برای این شرکت چیست؟

ما از ابتدای بهمن کارمان را به طور رسمی آغاز 
کردیم و سرویس می دهیم. این شرکت از صفر 
شروع نکرده و 55۰ مشتری همکاران سیستم و 

برخی مشتریان  رمیس به آن منتقل می شوند.
ســودآوری و نقطه ســوددهی چه سالی 

است؟
این مســاله ســرمایه گذاری می خواهــد و هر 
دو شــرکت برای این ســرمایه گذاری آمادگی 
دارند. اجــازه بدهید زمان ارائه شــده در مدل 
کسب وکاری را در همان مدل نگه داریم و اینجا 

بیان نکنم. 
چند رک خواهد داشت؟

اگر اشــتباه نکنم در حال حاضــر جایی با 5۰ 
رک پیش بینی شده اســت که به اندازه 5 سال 
آینده خواهد بود. انتظار داریم با سطح متفاوتی 
از اســتاندارد ساخته شــود. ما از ابتدا کارهایی 
را کردیــم که دیگران نمی کننــد. رمز موفقیت 
و مزیت این کسب وکار ســطح متفاوت کیفیت 

سرویس هایش است.
آیا این دیتاســنتر راه بیفتد، دیتاسنتر 
همکاران سیستم هم به آنجا منتقل خواهد 

شد؟

دیتاســنتر همکاران سیستم بخشــی دارد که 
متعلق به مشــتریان اســت که به آنجا منتقل 
می شــود و بخشــی هم به عنوان ســرورهای 
شــرکت اســت که نزد ما باقی می ماند. زمانی 
که من احساس کنم می توانم سرورهای خودم 
را هم به آنجــا منتقل کنم، ایــن کار را انجام 
می دهیــم؛ زیرا ما هم علاقه مند به اســتفاده از 

سرویس های ابری هستیم.
پیش بینی شما برای دو تا سه سال آینده 
که خیلی هم دور نیســت چه سطحی از 

مشتری است؟
بستگی به سرویس های مختلف ما دارد. یکی از 
سرویس های ابرآمد سرعت رشد زیادی خواهد 
داشت و من فکر می کنم در آن زمان به 3 تا ۴ 
هزار مشتری می رسیم. ســرویس های مختلف 
مشــتریان متفاوتی دارند و من فکر می کنم در 
مدت سه ســال به درآمد مناســب می رسیم و 
تعداد بالای مشتری به ما امکان فعالیت بیشتر و 
بهتر را می دهد و این خاصیت فضای ابری است. 
اگر تعداد مشــتریان کم باشد ســطح کیفیت 
خدمات هم پایین نگه داشــته می شود؛ زیرا با 
تعداد مشــتری کم، ســوددهی وجود نخواهد 

داشت.
قرار است دیتاسنترهای بزرگی با دو هزار 
رک در ایران درست شود و اگر این اتفاق 

بیفتد از آنها استفاده خواهید کرد؟
بلــه ما از آنها هم اســتفاده خواهیم کرد؛ اما نه 
به این معنی که دیتاســنتر خودمان را تعطیل 

می کنیم.
پس تحت هر شرایطی دیتاسنتر خودتان 

را خواهید داشت؟
به هر حال ما ســرمایه گذاری روی دیتاســنتر 
خودمــان خواهیــم داشــت و کســب وکاری 
هســتیم که مرکزش همان دیتاســنتر است و 
نمی خواهیم آن را از دســت دهیــم؛ اما از بقیه 
هم اســتفاده می کنیم. ما مدیریت را خودمان 
عهده دار خواهیم بود اما از دیتاســنتر استفاده 
می کنیم. یکی از مشکلات دیتاسنترهای ایران 
این اســت که با کامپیوترهای قدیمی درســت 
می شود و علت آن ارزان بودنش است و کیفیت 
آن پاســخگو نیست. اگر ســخت افزار با کیفیت 
اســتفاده شود ما از دیتاســنترهای دیگران هم 

استفاده خواهیم کرد.

مصاحبه و راهکار|
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از یک ســال و نیم قبل رمیس برنامه هایی 
برای حضور در خدمات ابری داشــته و در 
نهایت در حال حاضر به ابرآمد رســیده 
است. مســیر طی شــده را برای ما شرح 

می دهید؟
ما فکــر کردیم شــرایط به شــکلی هســت و 
فرصت هایی در بازار وجــود دارد و حال و هوای 
کلی بازیگران بزرگ تکنولوژي، استفاده از فضای 
ابری اســت. پس از افزایش نرخ ارز و مشــاهده 
سایر مواردی که گفتم، ما به این نتیجه رسیدیم 
که برای ارائه سرویس ابری فرصت ها و پذیرش 
خوبی وجود دارد. تا زمانــی که تجهیزات ارزان 
باشــد، مشتری دســتگاه را خریداری و خودش 
راه انــدازی می کند؛ اما زمانی کــه مبلغ افزایش 
می یابــد و دیگــر قابــل خرید نیســت، فضای 
ســرویس دهی به وجود می آید و به جای اینکه 
تجهیزات بخرند و سرمایه گذاری اولیه سنگینی 
انجــام دهند، خدمــات را به صورت ســرویس  
دریافت کنند. همه این موارد در کنار هم باعث 

شد که ما به این فکر بیفتیم که رمیس به عنوان 
یک شرکت بزرگی که در حوزه زیرساخت آی تی 
کار می کنــد، نمی تواند در حــوزه خدمات ابری 
که تکنولوژی جدید اســت و بازار آن هم وجود 
دارد، به عنوان بازیگر حضور نداشــته باشــد. به 
شکل سنتی شــرکت هایی که در حوزه IDC یا 
PAP بودند و دیتاســنتر هم داشــتند، خدمات 
دیتاســنتری می دادند و حرکت هایی به سمت 
فضای ابری کردند، اما کمتر شــرکتی را در بازار 
داریم که مانند رمیس ارائه دهنده راهکار باشد و 
سراغ سرویس دهی رفته باشد. به نظر من شرکتی 
که در حوزه زیرساخت کار می کند و راه حل ارائه 
می دهد، می تواند وارد این بازار شــود. این موارد 
از حدود دو ســال پیش مطرح شدند و قرار شد 
به صــورت یک واحد کســب وکاری کوچک در 
رمیس شروع به کار کند. چندین مشتری هم در 
ابتدای کار مراجعه کردند که در حوزه بیمه کار 
می کردند و ما فعالیت را با صنعت بیمه شــروع 
کردیم. پــس از مدتی این واحد کســب وکاری 

استقلال بیشــتری پیدا کرد و به لحاظ بودجه ، 
نیروی انسانی، مدیریتی و اهداف برای این واحد 
کسب وکاری، شروع به تدوین استراتژی کردیم. 
قرار شــد این بخش از لحاظ فیزیکی جدا شود 
و منابع انســانی و مدیریت و بودجه جدا داشته 
باشــد و درآمدزایی آن هم در سیســتمی مجزا 
رخ دهد. پــس از آن برنامه ریزی های بازاریابی و 
کســب وکاری برای این بخش آغاز شد. در این 
مســیر یکی از برنامه های ما به لحاظ استراتژی 
این بــود که رمیس به عنوان یــک بازیگر واحد 
که می خواهد به طور مســتقل تمام سرویس ها 
را پوشش دهد وارد بازار نشود. در بازار ابری یک 
نقشــی وجود دارد که به آن Cloud Broker یا 
cloud integrator گفته می شــود که این افراد 
ســرویس های ترکیبی ارائه می دهند. برنامه ما 
این بــود که مدل ها همکاری را با شــرکت های 
دیگر که دیتاســنتر فیزیکی دارند داشته باشیم 
که بتوانیم از سرویس های آنها استفاده کنیم. ما 
می خواســتیم در حوزه پلتفرم با دیگر شرکت ها 

محمدسلطانی، مدیرعامل ابرآمد

شعار ما، کارآمدی در مدیریت فناوری اطلاعات است

سال گذشته در همین روزها بود که شرکت 
رمیس از برنــد »داروگ« رونمایی کرد که 
قرار بود در زمینه ســرویس های ابری به 
مشــتریان، خدمات بدهد؛ اما این روزها 
خبر تاسیس شرکت »ابرآمد« منتشر شده 
اســت. ابرآمد که حاصل شراکت رمیس 
و همکاران سیستم اســت، تصمیم دارد 
ســرویس های ابری را به مشتریان B2B و 
B2C ارائه دهد. محمد سلطانی، مدیر فنی 
شرکت رمیس، اکنون در قامت مدیرعامل 
ابرآمد، درباره این شــرکت تازه تاسیس و 

برنامه هایش توضیح می دهد.
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همکاری داشته باشــیم. در این راستا با تعدادی 
از شــرکت های داخلی و خارجــی وارد مذاکره 
شدیم. یکی از این شــرکت ها شرکت همکاران 
سیستم بود که شــرکت نرم افزاری بزرگی است 
و مشتریان بســیاری دارد. همکاران سیستم از 
چند ســال قبل بحث راهکارهای ابری خودش 
را مطــرح کرده بود و بــه نوعی اولیــن بازیگر 
حوزه نرم افزار بــه عنوان خدمت )SaaS( بود که 
مشــتری خوبی جذب کرده و بــازار خوبی هم 
دارد و این یکــی از دلایل اصلی ما برای انتخاب 
همکاران سیستم بود. ما تامین کننده تجهیزات 
همکاران سیستم بودیم و آنها علاقه مندی نشان 
دادند که ما کسب وکار جدیدی را ایجاد کنیم و 
رمیس و همکاران سیســتم در آن نقش اساسی 
داشته باشــند. ایده مدیران ارشــد رمیس هم 
این بود که واحد کســب وکاری که ایجاد شــده 
در نهایت مجزا و تبدیل به یک شــرکت شــود 
و این فعالیت در راســتای چشــم انداز مدیریت 
ارشد رمیس هم بود. بنابراین مذاکرات در سطح 
هیات مدیره شــرکت ها شــروع و توافق نامه ای 
درباره نحوه فعالیت این دو شــرکت امضا شد و 
شرکت جدیدی به نام زیرســاخت های نوآورانه 
ابرآمد ثبت شد که سهامداران اصلی آن رمیس و 

همکاران سیستم هستند.
این شرکت در حال حاضر آغاز به کار کرده 

است؟
مراحل ثبت انجام شده و مکان فیزیکی در حال 
آماده سازی است. نیروی انسانی که در رمیس و 
همکاران سیســتم در این زمینه کار می کردند 
بدنه نیروی انســانی این شــرکت را تشــکیل 
می دهند و برخی موقعیت های شغلی جدید هم 
وجود دارد که در حال مذاکره برای اســتخدام 
افراد شایسته در این سمت های سازمانی هستیم. 
مشــتریان قبلی رمیس و همکاران سیســتم به 
همان روال قبل سرویس داده می شوند تا زمانی 
که براساس یک روالی قراردادها به این سیستم 
منتقل شــود. قرار بود این شرکت از ابتدای دی 
ماه شــروع به کار کند و به نظر می رسد آغاز به 
کار عملیاتی شــرکت هم زمان با همایش »باهم 

۹۸« خواهد بود.
آیا مشتریان نرم افزاری همکاران سیستم 

مشتریان ابرآمد خواهند شد؟
همــکاران سیســتم مشــتریانی دارد کــه 

همچنان مشــتریان همــکاران سیســتم باقی 
می مانند. ایــن مشــتریان نرم افــزار همکاران 
سیســتم را خریداری کردند و بــه جای اینکه 
گواهی نامه دائمی خریــداری کنند،  گواهی نامه 
software as a service خریده انــد. همچنــان 
خدمات پشتیبانی و غیره را از همکاران خواهند 
گرفــت و ابرآمد به مشــتریان انتهایی همکاران 
کاری ندارد و این شرکت از ابرآمد خدمات ابری  

در لایه زیرساخت دریافت می کند.
نقش رمیس و همکاران سیســتم در این 
میان چیســت؟ با همکاری این دو شرکت 

چه هم افزایی ایجاد می شود؟
ابرآمد یک شرکت خدمات دهنده ابری است که 
ســه نیاز دارد. اول زنجیره درســت برای تأمین 
منابع است که در کمترین زمان و با هزینه قابل 
قبول برای مشتری تأمین نیاز کند. شرکتی که 
این زنجیره را ندارد، بایــد از بیرون تهیه کند و 
نیازمند برگــزاری مناقصه اســت و باعث ایجاد 
خلل می شود و رشــد پلکانی خواهد بود. ما فکر 
کردیم یکــی از نقاط مثبت ایــن همکاری این 
اســت که رمیس زنجیره تأمیــن را دارد. نکته 
دوم که نقطه قوت هم افزایی اســت این اســت 
که رمیس زنجیره تامین و انبار بســیار مجهزی 
دارد که باعث ایجاد تجربه شــده که به مشتری 
طرح و راه حل می دهد و تجربیاتش را در اختیار 
مشــتریان قرار می دهد. به عنوان نکته ســوم، 
ابرآمد تأمین کننده سرویس های ابری است و در 
داخل خود به طراحی و توسعه نرم افزار نیاز دارد. 
در این شــرکت ها طراحی و توسعه نرم افزار رخ 
می دهد و این به دلیل کاهش هزینه های شرکت 

اســت و بزرگترین نقطه قوت همکاران سیستم 
این است که سال های زیادی در حوزه مهندسی 
نرم افزار فعالیت کــرده و در این زمینه به بلوغ 
رسیده است و می تواند در ابرآمد این موضوع را 

تأمین کند.
دیتاسنتر ســرویس های ابری توسط چه 

کسی و در کجا تأمین می شود؟
در این فضا دو مــدل وجــود دارد، یکی اینکه 
فضای ابری اجاره شــود و یا دیتاســنتر توسط 
شــرکت ایجاد شــود. ما در نقطه شروع از مدل 
اول تبعیت کردیم و فضاهای موردنیازمان را در 
چند دیتاسنتر در تهران و خارج از تهران اجاره 
کردیم. در مدل تجــاری ابرآمد از یک زمانی به 
بعد دیتاســنتر خودمان را خواهیم داشــت و از 

فضای فیزیکی خودمان استفاده می کنیم.
آن زمان کی خواهد بود؟

تا دو سال آینده این اتفاق رخ می دهد.
اگر به تعاریــف جهانی نگاه کنیم در ایران 
دیتاسنتر نداریم. زیرا زیر ۵۰۰ یا هزار رک 
دیتاسنتر محســوب نمی شود و بزرگترین 
دیتاسنترهای ما 3۰۰ رک هستند. به نظر 
شما در این فضا نیاز اســت ما دیتاسنتر 

خودمان را تولید کنیم؟
به نظر من ابعاد دیتاسنتر باید با ابعاد مشتریان 
و گردش مالی تناسب داشته باشد. شرکت های 
بزرگ دنیا که رهبران حوزه تکنولوژی و اینترنت 
هستند، حجم سرویس ها و مشتریان گسترده ای 
دارند و اینترنت با نام آنها شناخته می شود و ما 
با این شــرکت ها رقابت نمی کنیــم. اما اگر مبنا 
براســاس اســتانداردها و تعاریف موجود باشد، 
می توان دیتاســنتر ســازمانی در ابعاد کوچک 
داشت و در ضمن استانداردها را هم رعایت کرد.

آیــا دیتاســنترهای ایــران منطبق بر 
استانداردها هستند؟

خیر. بســیاری از آنها به صــورت صد در صد با 
استانداردها منطبق نیستند و اگر بخواهند تمام 
اســتانداردها را رعایت کنند، گاهی هزینه تمام 
شــده چنان زیاد می شــود که به صرفه نیست. 
ما برخلاف دیگر شــرکت هایی که در این حوزه 
فعالیت می کنند و ســرویس های کولوکیشــنی 
می دهند، تعداد رک زیــادی را احتیاج نداریم و 
حتی ممکن اســت از موبایل دیتاسنتر استفاده 
کنیم و یا از مدل های آمــاده ای که تنها مونتاژ 

شعار ابرآمد این است که 
ابرآمد نویدبخش مدیریت 

کارآمد فناوری اطلاعات است. 
فعالان آی تی در سازمان ها 

درگیر فرآیندهای پشتیبانی 
آی تی یا درگیر فرآیندهای سطح 
پایین هستند. به همین دلیل 
هم بخشی از زمان آنها برای 
حل این فرآیندهای خرید و 
پشتیبانی از دست می رود
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می شوند. براســاس برنامه ما تا بازه ای 5 ساله به 
تعداد زیادی رک احتیاج نداریم.

چرا اســتفاده از خدمات ابری در ایران در 
مرحله جنینی است؟

این اتفاق به چند دلیل رخ داده و یکی از دلایل 
اصلی این اســت که ارائه دهندگان خدمات ابری 
که تعریف کننده این مفاهیم هســتند در ایران 
حضور ندارند. به عنوان مثال اگر ما سایت گوگل 
را ندیــده بودیم، مردم از مفهوم جســت وجوی 
اینترنتی تصوری نداشــتند. زمانی که بازیگرانی 
مانند مایکروســافت، گوگل،  آمــازون و... که در 
ســطح جهان فعالیت می کنند و در کشــور ما 
حضور ندارند، حســی از فضای ابری به مخاطب 
منتقل نمی شــود. هیچ کس این ســرویس  را به 
معنای واقعــی لمس نکرده اســت. دلیل دیگر 
این اســت که منابع مالی همیشه وجود داشته، 
اما حســاب و کتــاب و هزینه فایده همیشــه 
وجود نداشــته و ما همیشــه از تجهیزات آماده 
اســتفاده کردیم و بــرای خرید تجهیــزات با 
مشکلی روبرو نبودیم. این در حالی است که در 
دیگر کشورها مســئله مالی یکی از فاکتورهای 
اساسی انتخاب اســت. در ایران بیشتر به خرید 
تجهیزات و اجرای پروژه فکر می کنند. به نظرم 
ما در فضای اعتمادســازی هم با مشــکل روبرو 
هســتیم. این مســئله باعث می شــود که افراد 
نتوانند به ارائه دهندگان ســرویس اعتماد کنند. 
هم مشــتری اعتماد نمی کند که سرویس هایش 
را روی یک ارائه دهنــده خدمات ابری قرار دهد 
و هم خدمات دهندگان به مشتری سخت اعتماد 
می کنند و این مسئله هم جزو چالش های اصلی 

فضای ابری است.
نام ابرآمد از کجا آمد؟

گزینه های مختلفی برای نام گذاری وجود داشت، 
اما در نهایت در هیات مدیره این دو شرکت، این 
اسم انتخاب شد. انتخاب این اسم اندکی شهامت 
می خواهد و در نهایت دوستان این شهامت را به 
خرج دادند و اعلام کردند این نام پیام های خوبی 
در خود دارد و نوید آمدن ســرویس های ابری را 

به مخاطب می دهد.
ابرآمد به چه طیفی از مشــتریان سرویس 

می دهد؟
ما در ایــن مــورد زیــاد صحبــت کردیم که 
مخاطبانمان چه کســانی هســتند. بیشــترین 

ســرویس B2B اســت و عمــده مشــتریان 
کسب وکارهای SME هســتند. کسب وکارهای 
بزرگ ممکن اســت زیاد از ما استقبال نکنند و 
خودشان این فضا را برای کسب وکارهایشان در 

قالب ابر اختصاصی فراهم کنند.
مشتریان رمیس نمی توانســتند به شما 

اعتماد کنند؟
در حال حاضر این فضا وجود ندارد. حســی که 
وجود دارد این اســت که دیتا کنار من نیســت 
و این مسئله باعث می شود مشــتریان بزرگ با 
نگاه تردید به این مســئله نگاه کنند و به راحتی 
ســرویس ها و داده های خود را در بستر ابر قرار 
ندهند. ما می خواهیم به آنها سرویس های ارزش 
 B2C افزوده دهیم. بخشــی از مشــتریان ما هم
خواهند بود و برخی از ســرویس ها برای افرادی 
است که فریلنســر هســتند و یا دانشجویان و 
افرادی که نیاز به منابعی مانند ســرور و... دارند 
و به محیط برنامه نویسی احتیاج دارند، می توانند 
از ابرآمد این امکانات را تأمین کنند. در این مدل 
پنلی در اختیار مشتری قرا می گیرد و کارهایشان 
را روی پنــل انجام می دهند. مــا فکر می کنیم 
برای مشــتریان بزرگ باید کنار آنها باشیم و به 
آنها پیشــنهاداتی را برای بهبود کارایی و سطح 
ســرویس ارائه دهیم و یکــی از تفاوت های ما با 
دیگر رقبا می تواند همین باشــد که ما بسته ای 
برای مدیریت خدمات را ارائــه می دهیم و تنها 

منابع را در اختیار مشتری نمی گذاریم.
آیا مشــتری B2C به این معنی که از شما 
ســرویس  بگیرند و به مشــتری نهایی 

بفروشند هم خواهید داشت؟

 reseller در حال حاضر مــا برنامه ای برای ایجاد
نداریم. زیرا این موضوع پیچیدگی های بسیاری 
دارد و شرکت های بزرگ جهانی هم با مدل های 
خاصــی به ســمت این مســئله رفتنــد. مدل 
پیاده سازی آن به لحاظ سیستمی پیچیده است. 
شــاید اگر ارائه دهنده های بزرگ دنیا در ایران 
حضور داشــتند، ما خودمان مشتری B2C آنها 
می شدیم، اما برنامه ای برای این موضوع در حال 

حاضر نداریم.
اگر یک عکاس یا مستندساز برای حفاظت 
از داده های خود نیاز به فضای ابری داشته 

باشد می تواند سمت شما بیاید؟
 Storage as a Service بله قطعاً ســرویس های
یکی از خدماتی است که از سوی ما ارائه خواهد 
شــد. اما این ســرویس ها در نقطه شروع برای 
مشــتریان B2B دیده نشــده و برای مشتریان 
B2C محدودیت هایــی وجــود دارد کــه باعث 
می شود فعلًا در برنامه ما نباشد. برخی اپراتورها 
به این فضا وارد شدند، زیرا طیف وسیعی از این 
مخاطبان را دارند. ما این ســرویس  را به صورت 
یک سرویس جدی ندیدیم، اما ارائه خواهد شد 
زیرا رمیس هم شــرکتی اســت که ارائه دهنده 
خدمات STORAGE اســت. این سرویس نیاز 
به توســعه دارد و در مدل کســب وکاری ما این 
سرویس از سال دوم برای مشتریان B2C فعال 

خواهد شد. 
مشتری برای دریافت خدمات ابری سراغ 
کدام شرکت خواهد رفت؟ رمیس،  ابرآمد یا 

همکاران سیستم؟
ابرآمد. مشتری کاری به دیگر شرکت ها ندارد و 
ابرآمد در زنجیره تأمین منابع خودش از امکانات 
دیگر شــرکت ها اســتفاده می کند، اما مشتری 
کاری به این موضوع ندارد. ممکن اســت رمیس 
راه حلی به یک مشــتری ارائه دهد و با توجه به 
بودجه مشــتری رمیس به این نتیجه برسد که 
مشــتری بهتر اســت به صورت ابری سرویس 
بگیرد و می توانــد ابرآمد را به عنوان یک راه حل 
به مشــتری ارائه دهد. این امکان وجود دارد که 
برخی مشــتریان ابرآمد بخواهنــد از تیم فنی 
رمیس هم کمک و تجربه بگیرند، اما در گام اول 
به سراغ ابرآمد می آیند و کاری به رمیس ندارند.

در حال حاضر برای یک شــرکت متوسط 
بهتر است از خدمات ابری استفاده کند یا 

| مصاحبه و راهکار

همکاران سیستم از چند سال 
قبل بحث راهکارهای ابری 
خودش را مطرح کرده بود و 
به نوعی اولین بازیگر حوزه 
نرم افزار به عنوان خدمت 

)SaaS( بود که مشتری خوبی 
جذب کرده و بازار خوبی هم 

دارد و این یکی از دلایل اصلی 
ما برای انتخاب

همکاران سیستم بود
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خودش دیتاسنتر ایجاد کند؟
ما منابع مشــتری را بــرآورد می کنیم و هزینه 
خرید و نگهداری تجهیزات را به مشــتری اعلام 
می کنیم و هزینــه خدمات ابــری را هم اعلام 
می کنیم و در نهایت مشتری انتخاب می کند که 
کدام نوع ســرویس را می خواهد. این موضوع به 
سیاست ها، درآمدها یا بودجه های شرکت مربوط 
است، اما به طور کلی مدل ابری به صرفه تر است 

و برای مشتری مناسب تر است. 
ســرویس هایی که به عنوان پشتیبان به 
مشــتریان ارائه می دهید بــه چه صورت 

هستند؟
این ســرویس ها در چند مدل ارائه می شــوند. 
یکــی CLOUD NATIVE BACKUP اســت 
که شما در ســرویس ابری هستید و می خواهید 
ســرویس های پشــتیبانی هم در این سرویس 
داشته باشــید. مدل دیگر مشــتریانی هستند 
که ســرورها و دیتای آنها جای دیگری است و 
BACKUP خود را در فضــای ابری قرار دهند. 
اگــر مجموعه، امــکان گرفتــن BACKUP را 

دارد، یک نســخه از آن را در ابرآمد قرار دهد یا 
 BACKUP GATEWAY مشــتری می تواند از
ابرآمد اســتفاده کند که مشــتری از این طریق 
دیتای رمزنگاری شــده را در فضــای ابری قرار 
می دهد و با اســتفاده از پنلی که در اختیار دارد 
به دیتا دسترسی خواهد داشت. هزینه های این 
سرویس ها برای مشتریان پایین و به صرفه است. 

این سرویس یکی از سرویس های مهم ماست. 
مدیریت کارآمــد یکی از واژه های کلیدی 
در شعار ابرآمد اســت. در این باره کمی 

توضیح می دهید؟
شــعار ابرآمد این اســت که ابرآمــد نویدبخش 
مدیریت کارآمد فناوری اطلاعات اســت. فعالان 
آی تی در سازمان ها درگیر فرآیندهای پشتیبانی 
آی تی یا درگیر فرآیندهای سطح پایین هستند. 
به همین دلیل هم بخشی از زمان آنها برای حل 
این فرآیندهای خرید و پشتیبانی از دست می رود. 
بخش عمده ای از زمان فعالان آی تی هم صرف 
مشکلات دستگاه های کامپیوتر سازمان می شود 
و این فرآیند زمان زیادی می برد. ما در ابرآمد به 

این فکر کردیم که سرویس هایی ارائه دهیم که 
راهکاری برای این مشکلات باشد. در این حالت 
مشتری تنها یک قرارداد با ابرآمد خواهد داشت 
و بخش آی تــی می تواند به فرآیندهای ســطح 
بالاتــر آی تی مانند مدیریــت راهبردی فناوری 
اطلاعات، حاکمیت فنــاوری اطلاعات، مدیریت 
رضایتمندی کاربران و مشتریان و غیره بپردازد. 
علت انتخاب این شــعار ما هم همین بود. زمانی 
که ما به شــرکت ها می گوییم این امکانات را در 
اختیارشــان می گذاریم، برخی از فعالان آی تی 
دچار این تصور می شــوند که ما قرار است جای 
آنها را بگیریم و کار آنها را انجام دهیم. در حالی 
که این افراد می توانند فعالیت های بســیاری در 
زمینه سیاست گذاری های کلان  سازمانی انجام 
دهند. به عنوان مثال محاسبه هزینه تمام شده 
هر یک از ســرویس های آی تی فعالیتی بســیار 
مهم اســت. مدیریت آی تی نباید کیفی باشد و 
باید مبتنی بر KPI باشــد و استفاده از خدمات 
ابرآمد باعث می شود پله های بلوغ در سازمان ها 

زودتر طی شود.

مصاحبه و راهکار|
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ابتدا به تصاویــر اول، دوم و جدول این صفحه 
دقت کنیــد، بعد در مورد آنها بیشــتر صحبت 

می کنیم.
به طــور کلــی وقتی در یــک جمــع IT کار، 
صحبت ســرویس های ابری و Cloud می شود 
 IaaS معمــولا منظــور ســرویس های گــروه
اســت. ســرویس هایی که مثال های آشنایی از 

آنهــا در جدول آمده اســت و حتما شــما هم 
نمونه های مشــابه ایرانی برای آنها می شناسید. 
در حقیقــت نقطه شــروع ســرویس های ابری 
هم همیــن ســرویس ها بوده اند. شــاید بتوان 
شــرکت VMware را به عنوان اولین شــرکتی 
که مجازی ســازی را به صورت تجــاری به دنیا 
معرفی کرده و این فناوری را سر زبان ها انداخت 
معرفی کرد، اما یقینا اولین شرکتی که به قدرت 
مجازی سازی در ســرویس های ابری پی برده و 
از این قدرت اســتفاده تجاری برده این شرکت 
نیست، بلکه شــرکت آمازون است که اولین بار 
از مجازی ســازی در ابر استفاده کرده و توانست 
IaaS یا Infrastructure as a Service یا همان 
زیرساخت ابری یا زیرساخت به عنوان سرویس 

را به دنیا معرفی کرد. در ایران هم شــرکت های 
معدودی به این حوزه وارد شــده اند. شــرکت 
رمیس نیز از دو ســال پیش بــا واحد تجاری 
»داروگ« به این حوزه وارد شده و از چند هفته 
پیش نیز شــرکت »ابرآمد« با پوشــش خیلی 
خوبی از ســرویس های این حوزه بــه بازار وارد 

شده است.
از همان ابتدا هم لایه های دیگر ســرویس های 
ابری مثل SaaS و PaaS همانطور که در شکل 
یک دیده می شــود، شــناخته شــده بود و در 
اندازه ها و کاربردهای اندک در دنیا ارائه می شد. 
مخصوصا حوزه نرم افزار به عنوان سرویس )که 
مثال هــای خیلی خوبــی از آن در جدول قابل 
مشاهده هستند( به سرعت در دنیا فراگیر شده 
و شرکت ها و افراد شروع به استفاده و بهره بردن 
از این دسته از سرویس ها کردند. برای خود من 
Google Docs بهترین نمونه  از این سرویس ها 
هستند. البته تنوع ســرویس ها و شرکت ها در 
این حوزه بســیار بالاســت. در ایران نیز شاید 
شناخته شده ترین نرم افزاری که به صورت ابری 
ارائه می شود را بتوان »راهکاران ابری« شرکت 

»همکاران سیستم« دانست.
اما مرحله میانــی که بین دو گروه ذکر شــده 
)IaaS و SaaS( قــرار می گیرد و تازه چهار پنج 
ســالی هست که به شــدت محبوب شده و سر 
زبان ها افتاده، سرویس های گروه PaaS است که 
برای بســیاری از حتی متخصصان حوزه IT هم 

ناشناخته و مجهول است.
بحثی که این روزها مرتب در محافل تخصصی 
IT سرزبان هاســت، بحــث تکنولوژی هــای 
container و kubernetes است. این مباحث زیر 

این دسته قرار می گیرند.
بــا اســتفاده از امکاناتــی کــه تکنولوژی های 
مورد اســتفاده در این لایه در اختیار شما قرار 
می دهند، شما می توانید دیگر کلا به زیرساخت 
فکر نکنید و روی اپلیکیشــن متمرکز شوید که 
در حقیقــت دارایی اصلی و مشــغولیت اصلی 

شماست.

| سوال

مهاجرت در لایه های مختلف خدمات ابری

PaaS چیست و به چه درد می خورد

IaaS و SaaS, Paas مثال های رایج از کاربردهای

کاربردهای رایجنوع سرویس

SaaS Google Docs, Google Apps, Dropbox, Salesforce, Cisco WebEx,
Concur, GoToMeeting

PaaS AWS Elastic Beanstalk, Windows Azure, Heroku, Force.com, Google
App Engine, Apache Stratos, OpenShift, Cloud Foundry

IaaS DigitalOcean, Linode, Rackspace, Amazon Web Services (AWS),
Cisco Metapod, Microsoft Azure, Google Compute Engine (GCE

خدایار دوستار

تصویر اول: لایه های مختلف سرویس های ابری
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اینکه چه هارد دیسکی استفاده می کنید، چقدر 
رم احتیاج دارید، چه پردازنده ای می خواهید و 
از همه پیچیده تر اینکه اگر یک کمپین تبلیغاتی 
اجرا کنید و ناگهان لازم باشــد کلی مشــتری 
جدید بگیرید، چه میزان منابــع می خواهید و 
چطور باید اپلیکیشن را تنظیم کنید که از این 
منابع اســتفاده کند، لازم نیســت ذهن شما را 
درگیر کند. به جای صــرف وقت و انرژی برای 
این مسایل شما می توانید به رونق بیشتر کسب 

و کارتان فکر کنید.
همه این امکانات در این لایه از ســرویس های 
ابری ارائه می شــود و این ســرویس در دنیا و 
ایران سرویس جدیدی هست که مرتب طرفدار 

بیشتری پیدا می کند.
همه ما به ناچار در آینده نزدیک خیلی در مورد 
PaaS خواهیم شنید و بالتبع اگر بتوانیم تصویر 
کامل تر و درست تری از این گروه سرویس های 
ابری داشــته باشــیم، خواهیم توانست بهتر از 

مزایای آن استفاده کنیم.
چنانچه گفتیم از لحاظ منطقی این ســرویس 
بیــن IaaS و SaaS قــرار می گیــرد. در حالت 
 IT ما تمــام لایه های ،on-premise ســنتی و
از شــبکه و ذخیره ســازی تا خود اپلیکیشن را 

خودمان مدیریت می کردیم. خب بالتبع چابکی 
خیلی کمی داشتیم و برای هر تغییر باید هزینه 

زیادی را متحمل می شدیم.
همانطور کــه در تصویر شــماره دو می بینید، 
با استفاده از ســرویس های مختلف IaaS مثل 
Managed VDC و VPC و... می توانیم هزینه ها 
را بکاهیم و بر انعطاف پذیری و چابکی بیفزاییم. 
در IaaS ما دیگر زیرســاخت فیزیکی و شــبکه 
و ذخیره ســازی و ســرورها و مجازی سازی را 
مدیریــت نمی کنیم و فقط از ســامانه عامل به 
بعد را نصب و مدیریت می کنیم. خب یقینا این 

شرایط یک پله بهتر از حالت سنتی است.
در لایه بعد که PaaS نام دارد، ما ســامانه عامل 
و middleware و runtime را هــم به خارج از 
محدوده مدیریت خودمــان منتقل کردیم. این 
به چه معنی اســت؟ یعنی دیگر برای راه اندازی 
یک اپلیکیشــن لازم نیســت ماشــین مجازی 
 middleware نصــب کنیم بعــد OS ،بخریــم
مثل WebLogic یــا JBOSS یا runtime مثل 
Python و Java و PHP و... را نصب کنیم و بعد 
روی این سکوی آماده شده دیتا و اپلیکیشنمان 
را راه بیاندازیم. کافی اســت که چنین سکویی 
که ارائه کننده آماده کرده را اجاره کنیم و فقط 

و فقط دیتا و اپلیکیشــن خودمــان را روی آن 
منتقل کنیم.

تصور کنیــد چنیــن امکانی چقــدر می تواند 
مخصوصا برای کســب و کارهای ســریع و نوپا 
مفید باشد! به محض آماده شدن کد دیگر لازم 
 IaaS نیست حتی به این فکر کنید که سرویس
را از کجــا تهیه کنم و چه سرویســی بخرم و... 
فورا خود کــد را به PaaS منتقــل می کنید و 

شروع به سرویس دادن می کنید.
طبق تصویر شــماره دو لایه بعــدی نرم افزار به 
عنوان ســرویس یا همان SaaS هست. در این 
لایه شــما دیگر حتی دیتا و اپلیکیشــن را هم 
مدیریت نمی کنید. شما صرفا یک کاربر خواهید 
بود که حتی داده های خود را هم در ابر ذخیره 
کرده اید و مدیریت آن را هم به ابر ســپرده اید. 
شاید SaaS از بقیه لایه ها جذاب تر و راحت تر به 
نظر برســد، ولی وقتی قرار باشد شما سرویسی 
را توســعه دهید یا چیز جدیــدی ایجاد کنید، 
SaaS فقط می تواند یک ابزار باشــد و بس. شما 
 DropBox و یا Google Docs می توانید مثلا از
و یا حتی تلگرام برای توســعه ســرویس خود 
استفاده کنید،  اما خیلی سخت بتوانید ترکیبی 
از اینها را بــه عنوان کســب و کار جدید خود 
برای فــروش بگذاریــد؛ مگر اینکــه چیزی را 
به آنها اضافه کرده باشــید، کــه چنین چیزی 
وقتی که اپلیکیشــن توســط خودتان مدیریت 
نشــود غیرممکن خواهد بود، چرا که تغییر آن 
غیرممکن است. یعنی شــما می توانید SaaS را 
به راحتی بــه کار ببندید، ولی صرفا در حد یک 
کاربر باقی خواهید ماند. اما در عوض با استفاده 
از PaaS می توانید از انواع و اقســام ســکو های 
مختلف برای تولید و گسترش سرویس و کسب 

و کار خود استفاده کنید.
می شــود این طور گفــت که هــدف IaaS ارائه 
سرویس به IT Adminهاســت، طوری که آنها 
بتوانند به Developerها سرویس بدهند و آنها 
به نوبت، خود بتوانند اپلیکیشــن  بســازند و به 

کاربر نهایی خدمات بدهند.
ولــی PaaS ســکویی را بــرای کار کــردن 
Developerهــا فراهــم می کنــد کــه بتوانند 
اپلیکیشــن های که در ذهن دارنــد را طراحی 
کنند و بســازند و مســتقیما در همان سکو به 

کاربرنهایی خدمات بدهند.

سوال|

تصویر دوم: سطوح مختلف مدیریت و برون سپاری در لایه های مختلف سرویس های ابری
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| سوال

و در نهایت SaaS هم که مســتقیما بــه کاربرنهایی 
ســرویس می دهد و دیگر طراحی و ســاختی در کار 

نخواهد بود.
تفاوت اصلی در دغدغه ها و درگیری هاســت و 

موضوع اصلی ارائه خدمت جدید آنلاین.
وقتی اصل موضوع، ارائه خدمات آنلاین باشد و 
سرعت رسیدن به بازار هم اهمیت خیلی زیادی 
داشته باشد، شــما ترجیح می دهید که فقط به 
اصل موضوع بپردازید و در حداقل زمان ممکن 
نرم افــزاری که می تواند برای شــما درآمدزایی 
کند را به بازار ارائه دهید. هدف یقینا این است 
که نرم افزار، آنلاین و قابل اســتفاده باشد، بقیه 

موارد دغدغه شما نیست و PaaS شما 
را از این دغدغه ها رها می کند.

مقیاس پذیری راحــت به بالا و 
پایین

یکــی از معمول ترین ایــن دغدغه ها 
 IaaS مقیاس پذیری اســت. در مدل
شما مجبورید یک حداقل زیرساختی 
را خرید کنید و ممکن نیســت که از 
یک مقدار حداقلی )کــه معمولا کم 
هم نیســت( زیرســاخت کوچکتری 
داشته باشــید و علاوه بر آن اگر لازم 
باشد تعداد مشتری بیشتری را جواب 
بدهید، باید باز هم مثلا ماشین مجازی 
جدیــد بخریــد و به زیرســاخت تان 
اضافه کنید و بــرای اضافه کردن این 
ماشــین مجازی جدید به زیرساخت 
اپلیکیشــن، تنظیم هــای زیــاد و 
تغییرهای پیچیده ای مورد نیاز است 
که خیلی وقت ها خود ســرویس دهی 
را با مشــکل مواجه می کند. همه این 
مــوارد را در مــورد کاهش و کوچک 
کردن زیرساخت هم در نظر بگیرید. 
هرکس که یکبار زیرساختش را برای 

پاســخ دادن به نیاز کاربرانش در مدل IaaS )و 
یا از آن بدتر مدل ســنتی( مقیاس کرده باشد، 
دقیقا می داند که این کار چقدر ســخت خواهد 

بود.
اما در مدل PaaS در نظر بگیرید که قرار اســت 
بازار شــب عید یا جمعه سیاه یا جمعه سفید یا 
رویدادهای شبیه را پاســخ گو باشید. به جرات 
می توان گفت که اگر ابرتان خوب طراحی شده 

باشد، اصلا کاری لازم نیست بکنید!
موقع شروع با زیرساختی دقیقا به همان اندازه 
که نیاز دارید شــروع می کنیــد. چیزی که در 
مدل IaaS کاملا غیرممکن است و فقط گزینه 

مقیاس پذیــری خودکار را هم فعــال می کنید. 
زیرســاخت ابری شــما خود به خود با افزایش 
کاربران بزرگ می شــود و با کاهش آنها کوچک 
می شــود و شــما دقیقا به همان انــدازه ای که 
استفاده کردید پول پرداخت می کنید. در حالی 
که در مدل IaaS شما باید هزینه زیرساختی که 
خریده اید را )چه اســتفاده کنید و چه استفاده 
نکنید( پرداخت کنید. به بیان ســاده می شــود 
گفت در مدل PaaS واحدهای قابل خرید خیلی 
کوچک و انعطاف پذیرتر از مدل IaaS می شوند.

مثــلا در تصویر چهارم که مقــدار مصرف را در 
طول زمان می بینیم دو قله ای که تشکیل شده 
در مــدل IaaS زمان هــای قطعی ما 
هستند، زمانی که نمی توانیم سرویس 
بدهیم و اپلیکیشــن ما از دســترس 
خــارج می شــود. اتفاقی کــه برای 
بعضی فروشــگاه های آنلاین با وجود 
هزینه بالای تبلیغاتــی افتاده و همه 
ما هم آنها را می شناســیم و در عوض 
دره های پایین زمان هایی اســت که 
ما در مدل IaaS پول زیرســاختی که 
خریده ایم، ولی مصــرف نمی کنیم را 
پرداخت می کنیم. در حالیکه در مدل 
PaaS دقیقــا به میزانی که اســتفاده 
می کنید پول پرداخت می کنید، چون 
می توانیــد از مقیاس پذیری خودکار 

استفاده کنید.*

دسته بندی های ســرویس های 
PaaS موجود در رده

حالا که شــناخت کلی از PaaS پیدا 
کردیم، که اصلا چه چیزی اســت و 
چــه کار قرار اســت و می تواند بکند، 
می توانیــم کم کــم دســته بنــدی 
سرویس های موجود در این رده را هم 

PaaS و IaaS تصویر سوم: سرعت راه اندازی اپلیکیشن در مدل های سنتی و

تصویر چهارم
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با هم مرور کنیم.
ســرویس های این دســته را می شــود اینطور 

خلاصه کرد:
Containers (Docker, LXC, RKT, ...) -1

 PaaS هــا مهم ترین بازیگــر حوزهContainer
هســتند. اصلا انگار تکنولوژی Container برای 
این حوزه ساخته شده اســت. حوزه پرطرفدار 
DevOps هم به شــدت درگیــر این تکنولوژی 
 Container است و می شــود اینطور گفت این
بوده که انقدر ســرعت پیشرفت و فراگیر شدن 
PaaS و به واسطه آن DevOps را افزوده است. 
 DevOps را خانــه و محل اقامــت PaaS اگــر
در نظــر بگیریــم، Container آجر و واحدهای 
ســاختمان این خانه اســت. بحث DevOps و 
ارتبــاط و همکاریش بــا PaaS موضوع مفصل 
دیگری اســت که بایــد جداگانــه در موردش 

صحبت کرد.
  Container Orchestrators-۲

(Kubernetes, Mesos, Swarm, ...)
را  اول  حــرف   PaaS در  خودکارســازی 
می زند، چرا که قرار اســت ســرعت رســیدن 
حداقــل   )Time to Market( ـازار  بـ ـه  بـ
باشــد. بــار اصلی ایــن خــودکار ســازی را 
Container Orchestratorها به دوش می کشند 
که معروف ترین آنها Kubernetes است. مباحث 
فنی این حوزه خیلــی مفصل و البته خیلی هم 

جذاب است.
 Runtime Platforms -3
(Java, Python, PHP, ...)

در PaaS همونطــور که گفتیم، شــما مجبور 
نیســتید برای اجــرای کدی که مثــلا با جاوا 
نوشته اید، یک سرور بخرید و سامانه عامل نصب 
کنیــد و java runtime نصــب کنید و... خیلی 
ســاده یک Java Runtime اجــاره می کنید و 
کد خــود را روی آن اجرا می کنید و درآمدزایی 

می کنید؛ همین!
 Databases and Cache Servers -۴

 (Oracle,MySQL, Redis, MongoDB,
PostgreSQL, MSSQL, ...)

راه انــدازی دیتابیــس یکــی از پیچیده تریــن 
مراحــل در فرآیند ارائه خدمات آنلاین اســت. 
در PaaS شــما از دیتابیس هایی که به صورت 
بهینه راه اندازی و پیکربندی شــده اند، فقط با 

چند کلیک شروع به استفاده و وارد کردن دیتا 
می کنید.

Application Platforms -۵ 
(Weblogic, JBOSS, WebSphere, ...)

Application Platform راه اندازی و نگهــداری
 PaaS ها هم بســیار پیچیده و پرهزینه است، ولی در
شما فقط برنامه  خود را به یک زیرساخت امن و آماده 
و بهینه و کاملا مقیاس پذیر منتقل کرده و شــروع به 

استفاده می کنید.
Web Servers -۶ 

(Nginx, Apache, lighthttpd, ...)
محبوبیــت گــروه Web Server هــا هم مثل 
ســال های اخیر مرتبا بیشــتر و بیشتر شده و 
مخصوصا nginx کــه با انتقال به زیرســاخت 
Container کار توســعه دهنده ها را خیلــی 

راحت تر کرده است.
البته دســته بندی های بســیار مفصل تری هم 
می توان از ســرویس های این گروه ارائه کرد که 

مثال هایی از آن در پایین می آید:
  سکوی نرم افزارهای مورد نیاز مشاغل خاص 

مانند گرافیست ها، معماران و دیگر مشاغل
  ســکوی نرم افزارهای حوزه هــای تخصصی 
توسعه و برنامه نویسی مانند موبایل، ارتباطات 

و...

جمع بندی
سرویس های ابری در رده PaaS برنامه نویس ها 
و توســعه دهندگان را توانمنــد می کننــد 
تــا فــارغ از دغدغه هــای زیرســاخت صرفــا 

روی برنامــه و اپلیکیشــن متمرکــز شــوند و 
بــا کمتریــن زمان ممکــن محصول خــود را 
به بــازار ارائــه کنند. ســکوهای موجــود در 
این رده ایــن امکان را بــرای برنامه نویســان 
فراهم می کند. با اســتفاده از این ســرویس ها 
می تواند کلیه مراحل چرخــه زندگی محصول 
 )Application Lifecycle Management(
را مدیریت کــرده و مــدل DevOps را هم به 
ســازمان معرفی نمود. در ضمن زیرساخت شما 
همگام با نیاز شما مقیاس می شود و شما در هر 
بازه زمانی دقیقا به همان اندازه ای که در همان 

زمان مصرف می کنید، پول پرداخت می کنید.

پانوشت
* البتــه حتما مــواردی از مقیاس پذیری خودکار 
در مدل IaaS هم وجــود دارد. امــا نکته اصلی 
اینجاست که زیرســاخت و طراحی PaaS اصولا بر 
مبنای این خاصیت طراحی شده است و اکثر قریب 
به اتفــاق فنآوری های PaaS چنیــن قابلیتی را به 
صورت پیش فــرض و Built-in دارند. اما در حالت 
IaaS شما هم می بایست زیرساخت خود را طوری 
طراحی کنید که این قابلیت را پشــتیبانی کند و 
هم اپلیکیشــن تان را طوری تنظیم کنید که دقیقا 
از تکنولوژی که زیرســاختتان برای مقیاس پذیری 
خودکار بهره برده است، اســتفاده کند که کار را 
بســیار پیچیده می کند. در حالی که در مقابل در 
مدل PaaS شما چنین قابلیتی را به راحتی خواهید 
داشــت، نیازی به تغییر در طراحی اپلیکیشــن 
نخواهد بود و فقط کافی اســت که اپلیکیشن تان 
 12 Factor بوده و یا از استانداردهای Cloud Native

پشتیبانی کند.

سوال|

تصویر پنجم: ارتباط PaaS و Developerها
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ایلان ریــو ماســک )Elon Reeve Musk(، یکی از 
خلاق ترین رهبران فناوری اســت که بیشــتر به 
عنوان رهبری آرمان گرا در نظر گرفته می شــود. 
شــخصیت منحصربه فرد و خلاقیــت بی نظیر او 
منجر به موفقیتی فوق العاده در سرمایه گذاری های 
کارآفرینانه او شــده، هرچند پیامدهایی را نیز به 

همراه داشته است.
ماسک در پورتوریال آفریقای جنوبی متولد شده 
اســت. مادرش کانادایی و پــدرش تبعه آفریقای 
جنوبی بود. اولین کامپیوترش را در کودکی هدیه 
گرفت و موفق شد نوشتن برنامه های کامپیوتری 
را یاد بگیرد. در ۱۲ سالگی اولین نرم افزار تجاری 
ایلان ماســک وارد بازار شــد کــه در آن زمان با 

قیمتی معادل 5۰۰ دلار آمریکا به فروش رسید.
او موســس و مدیرعامل SpaceX، هم بنیان گذار و 
مدیرعامل تســلا )Tesla(، بنیان گذار و مدیرعامل 
Neural ink، هم بنیان گذار Solar City و بنیان گذار 
پی پال )PayPal( اســت. ارزش دارایی او تا ماه مه 
۲۰۱۷ حــدود ۱5.۲ میلیارد دلار برآورد شــده 
است. به گزارش فوربس در دسامبر ۲۰۱6، ماسک 
بیست  ویکمین فرد قدرتمند جهان است. او دومین 
کارآفرین ســیلیکون ولی بود که موفق شــد سه 
شرکت ـ SpaceX، پی پال و تسلاموتورز ـ با ارزش 

بیش از یک میلیارد دلار را ایجاد کند.
ایلان ماســک به عنوان یکی از برترین افراد نوآور 

و کارآفرین در آمریکا معرفی شــده و ده ها جایزه 
به پاس نوآوری هایش دریافت کرده اســت. او در 
ســال ۲۰۰۷ میلادی به عنــوان خلاق ترین فرد 
سال انتخاب شد و در سال ۲۰۱۲ توانست جایزه 
سلطنتی نوآوری و کارآفرینی دولت آمریکا را از آن 
خود کنــد. او همچنین دکترای افتخاری طراحی 
را از دانشــگاه هنر و طراحی آمریکا دریافت کرده 
و دانشگاه ســاری انگلستان هم دکترای افتخاری 

مهندسی هوا و فضا را به او تقدیم کرده است.
 با بررسی سبک و کیفیت رهبری او می توان به این 
نتیجه رسید که رهبران معدودی در جهان وجود 
دارند که بتوانند سبک های کسب وکار متفاوت را با 
موفقیت مدیریت کنند. مدیریت همزمان یا موازی 
کســب وکارهای متعدد کار آســانی نیست، مگر 
اینکه فرد مهارت ها و کیفیت های ویژه ای را داشته 
باشــد. در ادامه به مهارت ها، سبک و ویژگی های 
رهبری ایلان ماسک می پردازیم که او را به رهبری 

تاثیرگذار بدل کرده است.

مواجهه با مشکات و موانع
ایلان ماسک رهبری آرمان گرا است و هر جنبه ای 
از شغل کارآفرینی را عمیقا باور دارد. او از مواجهه 
با موانعی که ممکن اســت حلشان غیرممکن به 
نظر بیاید، نمی هراسد. غلبه بر موانع، یکی از نقاط 
مهم سبک رهبری ماسک است. پروژه هایی که او 

در آنها مشارکت داشــته، تقریبا ریشه در صنایع 
مختلف و متفاوت ـ از صنعت حمل و نقل گرفته 
تا انــرژی و ارتباطات ـ دارنــد و در عین حال به 

مساله ای جهانی می پردازند.
وقتی سازمان مشکلی دارد، ماسک حضور می یابد 
و سعی می کند رویکردی را برای حل مشکل اتخاذ 
کند. او می گوید: »میز کار من همه جا اســت؛ در 
واقع من میز کار ندارم. هرجا که بزرگ ترین مشکل 

ایجاد شود... حضور می یابم«.
با این حال، ماسک به دلیل نداشتن اخلاق کاری 
مشــخص، بارها مورد انتقاد قرار گرفته است. بر 
اســاس گزارش گاردین، او ۱۲۰ ساعت در هفته 
کار می کند و اغلب شــب ها، در کارخانه تســلا 
می خوابد. خود او اعتراف کرده اســت که به طور 
مداوم ایمیل هایش را چک می کند، حتی وقتی که 

با بچه هایش وقت می گذراند.

دنبال کردن ایده ها و اشتیاق ها
تولیدکننــدگان اتومبیل فکر می کننــد او دیوانه 
است. ســازمان های دولتی می خواهند از شرش 
راحت شوند و بسیاری از رهبران حوزه صنعت نفت 

امیدوارند ماسک سرگرمی جدیدی بیابد.
استرلینگ اندرســون )Sterling Anderson( یکی 
از مدیران پیشــین بخشــی از شــرکت تسلا و 
هم بنیان گذار شــرکت آئــورا )Aurora( می گوید: 
»ماسک به خوبی می داند که ترسیم چشم اندازی 
باشــکوه می تواند افراد خوش فکر و پیشــتاز در 
امور مختلف، به ویژه مهندســان را به خود جذب 
کند. با وجود چنین مهندســانی امــکان تولید 
محصولات بهتر میسر می شود و چنین محصولاتی 
هم مشــتریان و ســرمایه گذاران را به خود جلب 
می کنند. در نتیجه یک چرخهٔ مطلوب از رشــد 
به جریان خواهد افتاد«. ماسک، با عمومی کردن 
چشم انداز خود، منابع انسانی و سرمایه های مالی 

را جذب می کند.

تمرکز بر کار
ایجاد تعادل بین شــرکت های مختلــف نیاز به 
تمرکز دارد. ماســک در یکی از ســخنرانی های 
مشهور خود در دانشگاهی در کالیفرنیا می گوید 
»زمانتان را با چیزهایی هدر ندهید که نقشی در 
بهبود کارها ندارند«. این امر به این معنا است که 
بر مهم ترین وظایف تمرکز کنید. مســاله تمرکز 

| مدیریت

نگاهی به سبک رهبری ایان ماسک

میز کار من همه جا است
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ارتباطی ویژه با برنامه ریزی استراتژیک دارد.

درس گرفتن از شکست  ها
رهبر خوب همیشــه از زاویه متفاوت به مســاله 
نگاه می کند تا بتواند بفهمد مشکل از کجا ریشه 
می گیرد. به نظر ماسک »شکست یک گزینه است. 
اگر شکســتی پیش نیاید، یعنی بــه اندازه کافی 

نوآوری نمی کنید«.
او عموما استراتژی های خود را مورد بازبینی قرار 
می دهد و ســعی می کند آنها را با شرایط موجود 
تطبیق دهد؛ اما آیا این بازبینی نتیجه دارد؟ ایجاد 
تغییر ناگهانی در شرایط موجود از سوی رهبر یک 
سازمان، ممکن است به نظر بقیه اعضای سازمان 
بی نظمی و گیج کننــده بیاید، به ویژه وقتی آنها از 
وضعیت موجود راضی باشند. به همین دلیل است 
که برقراری ارتبــاط بین رهبر و کارکنان و تیم ها 
اهمیــت زیادی دارد؛ اما این همه ماجرا نیســت. 
خیلی ها به این اشــاره می کنند که تصمیم ایلان 
ماسک برای ترک دانشگاه استنفورد اشتباه بوده 
و این فقط یکی از تصمیم ها و اشتباه های عجولانه 
او اســت؛ اما ماســک در آن زمان به این نتیجه 
رسیده بود که با تمرکز بر اینترنت تازه رونق گرفته، 

می تواند تاثیر بیشتری داشته باشد.

تاش مداوم برای پیشرفت
یکی از مســائلی که به نظر در مورد ایلان ماسک 
صحیح می آید، توجه او به پیشــرفت مداوم است. 
ماسک بازخوردها را روشی برای بهتر شدن رهبری 
می داند. او از بقیه دعوت می کند که بازخوردهای 
سازنده به او بدهند و تیم ها را نیز به ارائه نظرشان 
تشویق می کند. او طرفدار بازخوردهای واقعی برای 
پیشــرفت فرد و تیم و عملکرد سازمانی است. به 
نظر ماســک »دریافت بازخوردها اهمیت زیادی 
دارد؛ آدم به طور مــداوم در مورد آنچه انجام داده 
و اینکه چگونه می تواند کارها را بهتر انجام دهد، 

فکر می کند...«.
بازخوردها به افراد کمک می کنند که به نســخه 
بهتری از خودشــان بدل شوند. آگاهی داشتن از 
رفتار خود در نظر دیگران باعث می شــود رهبر 
بتواند رویکرد خود را ســازگار ســازد و بهترین 
نتیجه را کســب کند. داشتن ســطح سالمی از 
هــوش عاطفی نیز اهمیــت دارد و البته توانایی 
ماسک شناسایی احساسات دیگران و تغییر روش 

کار با افراد است.

اولویت یادگیری
ایلان ماسک از همان ســن کم، کتاب می خواند 
و می توان گفــت موفقیتش از بســیاری جهات 
به اشــتیاق و ولع او برای یادگیــری بازمی گردد. 
جیم کانترل )Jim Cantrell( مشاور هوافضا که در 
SpaceX کار می کند، به نشــریه بیزینس اینسایدر 
)Business Insider( گفته است: »ماسک همانطور 
که مجذوب کتاب ها می شود، با تخصص دیگران 
برخورد می کند. انگار می تواند تجربه شان را از آنها 

بیرون بکشد. او واقعا به مردم گوش می دهد«.
رهبر منعطف فرهنگ یادگیری و رشــد مداوم را 
ایجاد می کند و به افراد قدرت می دهد تا به دنبال 

راه هایی برای بهبود و پیشرفت باشند.

مدیریت نوآورانه
ماسک بارها از خلاقیت خود در روش مدیریتی اش 
اســتفاده کرده، بســیاری از تحلیلگران معتقدند 
مدیریت خلاقانه باید ســبک مدیریــت در نظر 
گرفته شود. بر اســاس تحقیق IBM که از ۱5۰۰ 
مدیرعامل نظرسنجی کرده، خلاقیت عامل مهمی 
در کیفیت رهبری محسوب می شود.جنیفر مولر 
)Jennifer Mueller( اســتاد دانشــگاه سن دیگو در 
این زمینه می گویــد »افرادی که می دانند چگونه 
ایده های خوب را شناسایی کنند و نسبت به ایده ها 

پذیرا هستند، رهبران بهتری هستند«.

شور و اشتیاق
در ســال ۱۹۹5 ماسک در رشته فیزیک دانشگاه 
اســتنفورد ثبت نام کرد. در عرض دو روز به این 
نتیجه رســید که اینترنت امید بیشــتری برای 
تغییر جامعه دارد و دانشــگاه را ترک کرد. شور و 
هیجان زیاد برای ماسک همیشه الهام بخش بوده 
و باعث شــده شــرکت ها و پروژه های مختلفی را 
در زمینه های متفــاوت مدیریت کند. برادر ایلان 
ماسک، کیمبال ماســک )Kimbal Musk( معتقد 
اســت »دلیل اینکه به نظر می رسد ایلان ماسک 
خیلی دراما ایجاد می کند، شــفافیت و گشودگی 
اوست؛ و همین مساله باعث می شود این ویژگی ها 
برایش دردسرساز شــوند... او بلد نیست به روش 
دیگری مدیریت کند. روش او، همان شــخصیت 

او است«.

ریسک پذیری
ماسک محبوب ترین رهبر فناوری نیست. در حالی 
که اکثر مدیرعاملان قبل از به اشــتراک گذاشتن 
پیغام هــای خود با مــردم، با مشــاوران حقوقی 
خود مشــورت می کنند، ماســک بدون توجه به 
پیامدهای سیاســی، حقوقی یا مالی، نظرات خود 
را ابراز می کند. ریســک پذیری او باعث می شــود 
ســبک کاری اش غیرمتعارف به نظر برسد. او در 
مصاحبه ای با نیویورک تایمز اشاره می کند »اگر 
کسی را می شناسید که می تواند کار را بهتر انجام 
دهــد، لطفا معرفی اش کنید«. ســال های زیادی 
مانده تــا پروژه های ماســک به تکامل برســند 
و اجرا شوند، اما او با ســرمایه گذازی پایدار روی 
شرکت های فناوری سعی دارد نوآوری را گسترش 
دهد و از همه پلت فرم ها استفاده کند تا بر اساس 

فلسفه خود »در جهان تغییر ایجاد کند«.

توجه به تاثیر مثبت اهداف و کارها بر جهان
به نظر ماســک لازم نیســت جهــان را به طور 
کامل تغییر دهیــم تا بتوان گفــت »کار خوبی 
انجام داده اید«. او معتقد بــه ارزش واقعی کارها 
است. ماســک می گوید »اگر چیزی را برای مردم 
به ارمغان بیاوریــد... حتی چیزی مانند یک بازی 
کوچک و یا بهبود در به اشــتراک گذاری عکس، 
اگر باعث شود کار کوچک شما به نفع تعداد زیادی 
از مردم باشــد، فکر می کنم کار خوبی انجام شده 

است. اعمال خیر حتماً نباید دنیا را تغییر دهند«.

قطعه ازدست رفته پازل ماسک
سبک رهبری ایلان ماسک متمرکز بر یادگیری 
مداوم، از میان برداشــتن موانع و توسعه راه های 
جدی برای حل مشــکلات است. او همچنین به 
انــدازه ای از هوش عاطفی بهره مند هســت که 
بتواند بهترین ها را برای تیم خود رقم بزند. با این 
حال، او به دلیل اعتیاد به کار و مدیریت افراطی 
مورد انتقاد نیز واقع شده است؛ این دو خصیصه 
دو ویژگی رهبری منفی القا می شوند. در نهایت 
اینکه بهترین رهبران انرژی خود را صرف قدرت 
دادن بــه دیگران می کنند تا آنهــا بتوانند نقش 
خود را در موفقیت کسب وکار بازی کنند. شاید 
این همان تکه پازل گم شــده در سبک رهبری 
ماسک باشــد که انتقادها را نیز به سوی او روانه 

کرده است.

مدیریت|
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رایانش ابری یکی از مهم ترین روندهای فناوری 
اطلاعات در سال های اخیر بوده است. این فناوری 
طی ســال های ابتدایــی حضــورش بارها مورد 
آزمایش قرار گرفته، سرمایه گذاری های مختلفی 
را جذب کــرده و با شکســت ها و موفقیت های 
بسیاری مواجه شده و قرار نیست به این زودی ها، 
اهمیتش را از دســت بدهد؛ زیــرا همه ما بیش 
از هر زمان دیگری به خدمات توزیع شــده ابرها 
نیازمندیم و به طور مداوم از دستگاه های متصل 
به فضای ابری مان، اســتفاده می کنیم. علیرغم 
اینکه ابر نیز مثل هر فناوری دیگری با مشکلاتی 
دســت و پنجه نرم  می کند، احتمال می رود در 
سال ۲۰۲۰ شاهد پیشرفت ها، رابط ها، گزینه ها 
و اپلیکیشن های ابری بیشتری باشیم. در ادامه به 
پیش بینی هایی در مورد ابر و مسیر رایانش ابری 

در سال ۲۰۲۰ خواهیم پرداخت.

خداحافظی با مراکز داده سنتی
در حال حاضر اکثر شــرکت ها سفر خود را آغاز 
کرده انــد و از مرکز داده به ســمت ابر می روند؛ 
آنها از ابر به عنوان مرکز داده دوم خود اســتفاده 

 multi-cloud می کنند. شرکت ها همچنین نیز از
اســتفاده می کنند. مرگ مراکــز داده به معنای 
مرگ بازیابی )recovery( و از دست دادن نیست، 
بلکه برعکس باعث می شود اســتراتژی بازیابی 
حتی برای شــرکت های کوچک نیز امکان پذیر 
شــود. ابر عمومی هزینه های بازیابی ســایت را 
کاهش می دهد، زیرا شــرکت با اســتفاده از آن 
فقط هزینه منابع مورد استفاده اش را می پردازد. 
این امر باعث می شــود مرکز داده ثانویه ای برای 
شرکت فراهم شــود که حتی برای شرکت های 

کوچک نیز مقرون به صرفه است.

نرم افزار، ابر هیبریدی را تعریف می کند
 )convergence( ســال ها قبل مفهوم همگرایی
در توصیــف چندین مرکــز داده واحــد به کار 
رفت. اخیرا شــاهد ظهور زیرساخت توزیع شده 
hyper converged هســتیم. برخی تحلیلگران 
می گویند همانطور که صنعت فناوری در ســال 
۲۰۲۰ پیش مــی رود، رویکرد جدید همه چیز را 
مبتنی بر نرم افزار تعریف خواهد کرد و این احتمالا 
ابر هیبریدی خواهد بود. همچنان ســخت افزار 

مورد نیاز خواهد بود، امــا پیچیدگی نرم افزار تا 
حد قابل توجهی افزایش خواهد یافت. گارتنر نیز 
پیش بینی می کند که سرمایه گذاری های فناوری 

اطلاعات بیشتر متمرکز بر نرم افزار خواهد بود.

multi-cloud افزایش تمرکز بر
فضاهــای multi-cloud موضوعــی پرآب وتاب 
در ســال ۲۰۱۹ بــوده و کســب وکارها متوجه 
 multi-cloud :مزیت های این نوع فضاها شده اند
نه تنها هزینه ها را کاهــش می دهد، بلکه آزادی 
نوآوری را نیــز فراهم می آورد. از ســوی دیگر، 
جنبه هایــی از عملیات وجــود دارد که قابلیت 
اطمینــان multi-cloud را برای ســازمان ها در 

طولانی مدت افزایش می دهد.
ارکستراسیون ابر هنوز با مشکلاتی در زمینه بار یا 
حجم کاری در زیرساخت های مختلف ابر مواجه 
اســت. بازیکنان بزرگ ابر مثل IBM در ســال 
گذشته برای حل کردن این مساله تلاش کردند، 
اما هنوز راه حل موفقی ارائه نشــده اســت. سال 
۲۰۲۰ سالی است که اولویت شرکت ها حل این 
مساله خواهد بود. سازمان ها روی خدمات رایانش 

رایانش ابری در ۲۰۲۰ به کدام سمت می رود

 خدمات زیرساخت ابر 
سراسر جهان:

سه ماهه سوم سال ۲۰۱۸: 
۲۰.181 میلیون دلار

سه ماهه سوم سال ۲۰۱۹: 
۲۷.۵۴۷ میلیون دلار

رشد:
٪3۷

| جهان

نگاهی به سهم شرکت های جهان از ابر )سه ماهه سوم سال ۲۰19 و سه ماهه سوم سال ۲۰18(

خدمات وب 
آمازون

خدمات وب 
آمازون

سه ماهه سوم
۲۰18

سه ماهه سوم
۲۰19

آزور 
مایکروسافت

آزور 
مایکروسافت Google CloudGoogle Cloud

سایرسایر

٪۴۶,9

٪۵,۶
٪1۴,۵

٪33
٪۴3,۶

٪3۲,۶

٪1۶,9
٪۶,9

canalys :منبع
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نگاهی به چندوچون امنیت ابر

خط مقدم
خدمات ابری کســب وکارهای بزرگ و کوچک و صنایع مختلف را در ســال های اخیر متحول کرده 
اســت. IDC پیش بینی می کند که ابر عمومی تا ســال ۲۰۲3 از ارزش ۲۲۹ میلیارد دلاری در سال 
۲۰۱۹ به ارزش 5۰۰ میلیارد دلار خواهد رســید. اما با وجود این استقبال عمومی و استفاده از ابر، 
امنیت این فناوری مســئله ای کلیدی برای رهبران کســب وکارها اســت، به ویژه اینکه امروزه نقض 
داده ها توجه ها را به خود جلب و سروصدای زیادی ایجاد کرده است. چه می توان کرد؟ کسب وکارها 
چگونه می توانند به این وضعیت واکنش نشــان دهند؟ بســیاری از کارشناسان پاسخ را فناوری های 

نوظهور مثل هوش مصنوعی )AI( و اتوماسیون می دانند.

چالش های امن سازی ابر
تغییرات پرشتاب زیرســاخت های فنی، تحول دیجیتالی و افزایش استفاده از ذخیره سازی های ابر، 
چالش های امنیت را برای کسب وکارها افزایش داده است. مزیت های ابر از سرعت و چابکی گرفته 
تا تحلیل پیشــرفته، واضح اســت، اما این مزایا باید در کنار تهدیدهایی در نظر گرفته شــوند که 
ممکن است شــبکه را تحت تأثیر قرار دهند. امنیت یکی از مهم ترین دغدغه های کسب وکارهایی 
اســت که می خواهند به زیرســاخت ابر مهاجرت کنند. در این میان، برخی کسب وکارها به اشتباه 
فکر می کنند هنگامی که به طور کامل وارد فضای ابری شوند، خطر تهدید امنیتی از میان برداشته 
می شــود. این نگرش اشتباه اســت؛ زیرا تهدیدها همیشــه در حال پیشــروی اند و ابعاد جدید و 

متعددی دارند.
کســب وکارها همچنین باید ابر را در مقابل مشکلات درون سازمانی امن سازند. این احتمال همیشه 
مطرح اســت که کارکنان بدون اینکه بخواهند و صرفاً از روی ناآگاهی، ممکن است امنیت سازمان 
را به خطر بیندازند. تحقیق جدیدی نشــان می دهد که از هر ده متخصص امنیت ســایبری، چهار 
متخصص اپلیکیشــن های اشــتراک گذاری فایل و برنامه های ذخیره ســازی ابر را در برابر حملات 

درون سازمانی، آسیب پذیر می داند.

فناوری های نوظهور در امن سازی ابر
هــوش مصنوعی روش های جدیدی در حوزه امنیت ســایبری ارائه می دهد؛ برای مثال شناســایی 
می کند، یــاد می گیرد و الگوهای رفتاری را با سیســتم ها و پیچیده ترین ســطح تهدیدها مطابقت 
می دهد. این امر باعث می شود متخصص امنیت سایبری بهتر عمل کند، سریع تر واکنش نشان دهد، 
وقــت کمتری صرف کند و توجهش را بر تهدیدهای پیچیده تر و بزرگ تر متمرکز کند. اتوماســیون 
مبتنی بر هــوش مصنوعی، تغییر بزرگی در شناســایی تهدیدها و محافظــت در مقابل آنها فراهم 

می آورد و می تواند بینش عمیق تری نسبت به رفتار مهاجم ارائه دهد.

اتکا به متخصصان
کسب وکارها باید بدانند که چگونه با شــخص ثالث کار کنند و چگونه از تخصص شخص ثالث برای 
نظارت بر شــبکه های ابر خود و کاهش حملات استفاده کنند. فرد یا سازمان ثالثی که مورد اعتماد 
باشد، می تواند بسیاری از مشکلات را حل کند. با توجه به رشد تهدیدهای روزافزون، سازمان ها باید 
فرایندهای امنیتی خود را به طور مداوم به روز کنند تا شــبکه ها و داده هایشان به خطر نیفتند. سال 
۲۰۲۰ ســالی است که کسب وکارها باید بیشتر از پیش به امنیت فکر کنند و آن را خط مقدم جبهه 

سازمانشان بدانند.
منبع: تک رادار

ابری ای سرمایه گذاری خواهند کرد که به آنها 
امکان کنترل اکوسیستمشان را با پشتیبانی 
سریع، مقیاس پذیری و یکپارچه سازی بدهد. 
قطعه دیگر پازل امکان نظارت و مشــاهده 
در سراســر ابــر خواهد بود. بــرای تضمین 
عملکرد درســت در کل اکوسیســتم باید 
قابلیت مشاهده و نظارت وجود داشته باشد. 
 multi-cloud این امــر در مورد زیرســاخت
پیچیده است و سال ۲۰۲۰ سالی خواهد بود 
که ارائه دهندگان عمومی ابر ســعی خواهند 

داشت به این مساله رسیدگی کنند.

استانداردهای امنیتی بیشتر
یکی از مهم ترین مســائل حــوزه ابر، بحث 
امنیت و اســتانداردهای ابر عمومی اســت. 
شــرکت ها ســعی دارند الزاماتی را در این 
زمینه مشــخص کنند تا با مشخص کردن 
استانداردهای سفت وســخت تر در معماری 
فضاهای ابری، از عهده حفظ امنیت برآیند. 
هــوش مصنوعــی و یادگیری ماشــین در 
کســب وکار از نقطه ای انتزاعی به مرحله ای 
ملموس و کاربردی رسیده است. شرکت ها 
در حال حاضــر تمرکز بیشــتری بر هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشین دارند و در حال 
سازماندهی مجدد خدمات فناوری اطلاعات 
خود با استفاده از یادگیری ماشین و هوش 
مصنوعی هســتند. یکــی از حوزه هایی که 
هوش مصنوعی می تواند در آن نقش مهمی 
بازی کند، شبکه است. شرکت های مخابراتی 
و فنــاوری اطلاعات متعددی ســعی دارند 
شــبکه های بهتر و بینش های عمیق تری را 
ایجاد کنند و از قــدرت هوش مصنوعی در 
تحلیل مصرف و وضعیت شــبکه اســتفاده 
کنند. ســال ۲۰۲۰ شاهد ســرمایه گذاری 
و حضور بیشــتر یادگیری ماشین و هوش 
مصنوعی در حوزه شــبکه و ذخیره سازی ها 
خواهد بود. باید تأکید کــرد علیرغم اینکه 
ســرویس وب آمازون، آزور مایکروسافت و 
پلتفرم ابر گوگل قدرت زیــادی دارند، این 
فناوری های نوظهور )مثل هوش مصنوعی و 
یادگیری ماشین(، به دیگر بازیکنان فناوری 

نیز مجال بازی خواهد داد.
منبع: ای ویک

جهان|
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سرگرمی|

فرصتی پیش آمد ســاعتی را در خدمت استاد رازقی پور، دکترای رسانه و رایانه و روابط بین الملل و مدیرکل فناوری های کان در حوزه امنیت 
اطاعات، باشیم و درخصوص تکنولوژی های روز و چالش های پیش رو با ایشان به گفت وگوی صمیمی بنشینیم:

مصاحبه گر: اســتاد ضمن تشکر از پذیرش 
دعوت ما، از اهمیت نگهداری داده ها برامون 

بگید.
اســتاد: با ســلام خدمت خوانندگان عزیز نشریه 
وزین شما. همانطور که می دونید امروزه حفاظت 
از اطلاعــات مهمترین دغدغه های هر ســازمانی 
اســت. مثلاً همین اتاقــی که من و شــما داریم 
گفت وگو می کنیم. شما فکر می کنید چرا غربی ها 
مذاکراتشون را پشــت درهای بسته انجام میدن؟ 
هــان؟ برای اینکه صــدا تا یک ســاعت توی هوا 
می مونه. یعنی چی؟ یعنی یه تجهیزاتی ساختن که 
می تونه بعد از رفتن ما از این اتاق مکالمات ما را از 
بین مولکول های هوا استخراج کنه. دقت کنید. پس 

هوا می تونه محل ذخیره اطلاعات باشه.
مصاحبه گر: یعنی هوا بــه عنوان یک مدیا 

می تونه داده ها را ذخیره کنه؟
استاد: دقیقاً. البته فقط هوا نیست. ما در تحقیقاتی 
که انجام دادیم متوجه شــدیم غیر از هوا، باتری 
موبایل هم می تونه اطلاعات را ذخیره کنه. یعنی 
یه قسمت مخفی توی تمام باتری ها گذاشتن که 
اطلاعات گوشی را یواشکی کپی می کنه توی باتری. 
شما سیم کارت و کارت حافظه را هم که در بیاری، 
اطلاعات توی باطری ذخیره می شه. فکر می کنید 
برای چی شرکت های خارجی موبایل کهنه شما را 
می گیرن و گوشی نو به شما می دن؟ به خاطر همین 
اطلاعات توشــه. من از همین جا توصیه می کنم 

حتماً موبایل های کهنه تون را بزنید توی دیوار.
مصاحبه گر: بله اتفاقاً منم شنیدم توی سایت 

دیوار خیلی بهتر از مغازه ها فروش می ره.
استاد: اون دیوار نه. این دیوار منظورمه )اشاره استاد 

به دیوار اتاق(
مصاحبه گر: اســتاد از موضــوع اصلی دور 

شدیم، برگردیم به مبحث نگهداری داده ها.
اســتاد: بله. عرض کردم بر پایه همین تکنولوژی، 

گوگل اومد رایانش ابری را راه اندازی کرد. این یعنی 
چی؟ یعنی اطلاعات را می فرســتند به لایه های 
فوقانی جوّ زمین و به صورت ابر نگهداری می کنند. 
چرا؟ چون دســت کسی بهش نرسه. بعد هر وقت 
که می خوان ایــن اطلاعات را به صــورت بارش 

می فرستن به اون مناطقی که نیاز اطلاعاتی دارن.
مصاحبه گر: به تعبیری دیگر این بارش ها در 

اصل نوعی دانلود اطاعات به شمار میاد؟
اســتاد: دقیقاً. این کاریه که هکرها برای هجوم 
اطلاعاتی به کار می برند. شما فرض کن یه حجم 
زیادی از اطلاعات جهــت دار را به صورت باران 
و تگرگ و برف می ریزن وســط شهر. بعد شما 
می بینی اینستاگرام پر میشه از استوری داشبورد 
و برف پاکــن و ترانه »برف برف بــرف می باره«. 
یعنــی اول اطلاعــات جهت دار را می فرســتن، 
شما ناخواسته موبایلت را بر میداری و از همین 
اطلاعــات فیلم و کلیپ و اســتوری می گیری و 

به همراه موقعیت مکانــی و تصاویر خیابون ها و 
مراکز حســاس و جاده ها دوباره توی گوشــیت 
ذخیره می کنی. این اطلاعات اول توی گوشی و 
بعد توی باتری ذخیره می شه و سناریو داستان 
خرید گوشــی دســت دوم تکرار می شه و این 
اطلاعات می رسه دســت هکرها. بارها مسئولین 
توضیح دادند کــه ابرهای مــارا می دزدند. ولی 
خب، خیلی چیزها را نمی شــه برای عموم مردم 

توضیح داد. 
مصاحبه گــر: اســتاد بســیار ممنون از 
توضیحات مبسوط تون. اگر اجازه بدید در 
فرصتی دیگر مجدداً از محضرتون بهره مند 

بشیم.
استاد: منم تشکر می کنم. خدانگهدار )و به سمت 
پنجره مــی رود و پنجره را کامل بــاز می گذارد تا 

محتوای مصاحبه از هوای اتاق خارج شود(
بادمجون میرزا

گفت وگوی ویژه








